
اقتصاد بریتانیا با پیش بینی ها همراه نشد

رشد اقتصادی بریتانیا در سه ماهه سوم با ثبت رقم ۰.۱ درصد کمتر از پیش بینی ها 
 )GDP( بود.به گزارش ایســنا، بر اساس داده های منتشر شده، تولید ناخالص داخلی
بریتانیا در سه ماهه سوم سال ۲۰۲۴ نسبت به دوره قبل ۰.۱ درصد افزایش یافت که 
کمتر از پیش بینی های بازار است.داده های دفتر آمار ملی بریتانیا نشان می دهد که این 
رقم از رشد ۰.۵ درصدی در سه ماهه دوم کاهش یافته و کمتر از پیش بینی های بازار 
۰.۲ اســت.داده ها حاکی از این است که بریتانیا شاهد افزایش ۰.۱ درصدی در بخش 
خدمات و افزایش ۰.۸ درصدی در ساخت و ساز بوده است، در حالی که تولید در ماه 
جولای تا سپتامبر ۰.۲ درصد نسبت به سه ماهه کاهش یافت.بیزنس نوشت، تخمین 
زده می شود که تولید ناخالص داخلی بریتانیا در سه ماهه سوم سال ۲۰۲۴ به صورت 

سالانه یک درصد افزایش یافته است.

صعود کسری بودجه ترکیه
کسری بودجه ترکیه در ماه اکتبر 
به ۵.۴۵ میلیارد دلار افزایش یافت.

به گزارش ایسنا، بر اساس اطلاعات 
رسمی منتشر شده، بودجه دولت 
مرکزی ترکیه در ماه اکتبر ۱۸۶.۳ 
میلیارد لیــره )۵.۴۵ میلیارد دلار( 
گزارش  اســاس  داشت.بر  کسری 
وزارت خزانه داری و دارایی ترکیه، 

این رقم از کســری ۱۰۰.۵ میلیارد لیره )۲.۹۵ میلیارد دلار( در ماه سپتامبر افزایش 
یافته اســت.در ماه اکتبر، درآمدهای بودجه به ۷۶۹.۲ میلیارد لیره )۲۲.۵۰ میلیارد 
دلار( رسید، در حالی که هزینه ها به ۹۵۵.۵ میلیارد لیره )۲۷.۹۵ میلیارد دلار( رسید.

مخارج بدون بهره به ۸۱۹.۳ میلیارد لیره )۲۳.۹ میلیارد دلار( رسید که سود پرداختی 
در مجموع ۱۳۶.۲ میلیارد لیره )چهار میلیارد دلار( بود.

این گزارش نشــان داد که درآمد مالیاتی به ۶۴۳.۶ میلیارد لیره )۱۸.۸ میلیارد دلار( 
رسیده است.کسری بودجه در ژانویه تا اکتبر، ۱.۳ میلیارد لیره )۳۸.۸ میلیارد دلار( را 
نشان داد. در این دوره، درآمدهای بودجه به ۶.۹ تریلیون لیره )۲۱۱.۱ میلیارد دلار( 

رسید، در حالی که هزینه ها به ۸.۱ تریلیون لیره )۲۵۰ میلیارد دلار( صعود کرد.
اکونومی نوشت دلار آمریکا در ماه اکتبر به طور متوسط ۳۴.۲۰ لیره و در دوره ژانویه 

تا اکتبر ۳۲.۴۶ لیره معامله شد.

رئیس اتحادیه بارفروشان از تغییر ۲۰ الی ۲۳ هزار تومانی سقف قیمت گوجه فرنگی 
طی ۱۰ تا ۱۵ روز آینده خبر داد.به گزارش ایســنا، طی روزهای گذشــته خبرهایی 
مبنی بر برگشــت گوجه  ایران از مرزهای صادراتی عراق منتشــر شــد که حاکی از 
ممنوعیت صــادرات گوجه فرنگی به عراق بود. قیمت گوجه فرنگی در روزهای اخیر 
افزایش چشــمگیری داشته است به طوری که هر کیلوگرم از این محصول در خرده 
فروشی های شــهر تهران بر اســاس مشــاهدات میدانی ۴۰ تا ۷۰ هزار تومان نیز به 
فروش می رسیــد.علاوه بر افزایش قیمت نجومی این محصــول حتی در بسیاری از 
میوه فروشی ها یافت نمی شــد و شاهد کمبود آن در بازار بودیم. در همین بازه زمانی 
اکبر فتحی - معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی وزارت جهاد کشاورزی - در گفت وگو 
با ایسنا، درباره مسئله ممنوعیت صادرات گوجه و محصولات کشاورزی به عراق و دیگر 
کشورها اظهار کرد: صادرات گوجه به هیچ مقصدی ممنوع نشده است و الان مسئله 
گواهی از مبدا مطرح اســت که باید یک گواهی صادر شــود که این محصولات کجا 
تولید می شود و برای صادرات تایید شود. در ستاد تنظیم بازار درباره این موضوع بحث 
داشتیم که گواهی از مبدا را سازمان حفاظت و معاونت های تخصصی و همچنین جهاد 
کشاورزی در مزرعه دهند.فتحی تاکید کرد: ما در فصلی از سال قرار داریم که به لحاظ 
شــرایط جوی، گوجه فرنگی های شمال غرب کشور دچار سرمازدگی و عدم کیفیت 
شده اند و بخش اندکی از  تولیدات جنوب وارد بازار می شود، بنابراین باید بازار داخل 
نیز تامین شــود.وی درباره گرانی گوجه در بــازار گفت: این گرانی ها به دلیل کمبود 

عرضه اســت.گوجه فرنگی گلخانه ای ما صادر می شود و حالا گوجه های گلخانه ای که 
وارد بازار می شوند به دلیل بالا بودن هزینه های تمام شده گوجه گلخانه ای، با قیمت 

بالاتر عرضه می شود.
معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی وزارت جهاد کشاورزی در پایان تصریح کرد: تولید 
گوجه در مناطق ســردسیر تا نیمه اول آذرماه دچار کمبود می شود و فقط در استان 
فارس، بخشی از تولیدات فضای آزاد را داریم و پس از ۱۵ آذرماه و با توجه به اقدامات 
انجام شده در زمینه گواهی از مبدا، محصولات صادرات محور ماه کمتر شده و بیشتر 
در بازار داخل عرضه می شوند و مشکل کمبود و گرانی حل می شود.حال اما بر اساس 
گزارش های ارائه شده، برداشت عمده گوجه فرنگی در استان های جنوبی کشور آغاز 
شــده و محصولات نهــایی و با کیفیت آن به خوبی به تهران، اصفهان، شــهرکرد تا 
سیســتان و بلوچستان و.... وارد میادین میوه و تره بار مرکزی می شود و به این ترتیب 
با افزایش عرضه در روزهای اخیر، قیمت فروش عمده  این محصول در میدان مرکزی 
میوه و تره بار کاهش می یابد.طی روزهای اخیر، قیمت گوجه فرهنگی حدود ۲۵ تا ۳۰ 
درصد کاهش داشــته و به وفور در میادین توزیع می شود و با افزایش بارهای رسیده 
از شهرســتان های جنوبی در سراسر کشور، پیش بینی ها مبنی بر ادامه روند کاهشی 
قیمت گوجه فرنگی است.اکبر یاوری - رئیس اتحادیه بارفروشان - در گفت وگو با صدا 
و سیما اظهار کرد: پیش بینی می شــود طی ۱۰ تا ۱۵ روز آینده سقف قیمت گوجه 

فرنگی هر کیلو ۲۰ تا ۲۲ یا ۲۳ هزار تومان تغییر خواهد کرد.

ماینرهای غیرمجاز را معرفی کنید
تمامی هموطنان می توانند با ارســال پیامک به سرشماره اعلام شده توسط شرکت 
توزیع نیروی برق تهران بزرگ با معرفی ماینرهای غیرمجاز از پاداش نقدی بهره مند 
شــوند.به گزارش ایسنا، شرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ اعلام کرد سرشماره 
۳۰۰۰۵۱۲۱ توسط شرکت توانیر به دریافت گزارشات مردمی در خصوص ماینرها 
و مزارع غیرمجاز اســتخراج رمزارز تخصیص داده شــده است. تمامی شهروندان و 
مشــترکان می توانند در صورت شناســایی مزارع غیرمجاز استخراج رمزارز، با ذکر 
نام اســتان، شهرســتان، آدرس دقیق محل و تعداد تقریبی ماینرها، ضمن معرفی 
سواســتفاده کنندگان از انرژی و شبکه های توزیع برق، از پاداش نقدی در صورت 

تایید صحت گزارش بهره مند شوند.

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران
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سخنگوی کمیسیون تلفیق بودجه با اشاره به مصوبات این کمیسیون، حقوق گمرکی گوشی های تلفن همراه وارداتی بین ۱۰۰۰-۶۰۰ دلار، در رویه تجاری 
۱۵ درصد و بالای ۱۰۰۰ دلار ۳۰ درصد محاســبه و دریافت خواهد شــد.به گزارش خبرنگار مهر، رحیم زارع، سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۴ با اشاره به مصوبات جلسه صبح امروز )شنبه ۲۶ آبان ماه( این کمیسیون، گفت: در این جلسه نرخ استرداد مالیات بر ارزش افزوده مشخص شد که باید 
به نرخ مرحله قبل از زنجیره تولید باشد.وی ادامه داد: همچنین دولت در لایحه بودجه آورده بود که ۵۰ درصد عایدی از محل سود خالص سالانه قبل از کسر 
مالیات باشــد که کمیسیون آن را حذف کرد، چرا که ذخیره احتیاطی را در نظر نگرفته بود.ســخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال ۱۴۰۴ بیان کرد: 
کمیسیون تلفیق در مصوبه ای مقرر کرد که حقوق گمرکی رویه تجاری واردات گوشی های تلفن همراه خارجی بین ۶۰۰ تا ۱۰۰۰ دلار حداقل ۱۵ درصد و 

گوشی های بالای ۱۰۰۰ دلار ۳۰ درصد تعیین شود.

www.sobh-eqtesad.ir

زارع: حقوق گمرکی گوشی های تلفن  همراه بالای ۶۰۰ دلار تعیین شد

info@sobh-eqtesad.ir

خودروهای بی کیفیت؛ متهم ردیف اول 
ناترازی سوخت و آلودگی هوا!

تردد خودروهای بی کیفیت و فرســوده نه تنها یکی از عوامل ناترازی سوخت 
اســت بلکه آلودگی هوا را نیز تشدید می کند.به گزارش خبرنگار مهر، نگاهی 
به تاریخچه مصرف بنزین نشــان می دهد که علاوه بر مصرف بالای ســوخت 
خودروهای جدید، به دلیل عدم اســقاط خودروهای فرسوده، مصیبت مصرف 
بنزین روز به روز بیشــتر می شود؛ برای فهم دقیق این مسئله باید اشاره کرد 
که در سال ۱۳۹۸ مصرف بنزین میانگین ۹۵ میلیون لیتر در روز بود و امروز 
این رقم به میانگین ۱۲۰ میلیون لیتر رسیده است؛ یعنی طی ۴ سال، مصرف 
بنزین بیش از ۲۰ میلیون لیتر بیشــتر شده است. به بیان دیگر هر سال بین 
۵ تا ۶ میلیون لیتر به مصرف روزانه بنزین افزوده شــده است.نکته قابل توجه 
آنکه در سال ۱۳۹۰ میزان مصرف روزانه بنزین بین ۵۷ تا ۵۹ میلیون لیتر در 
روز بود که یعنی در طول ۱۲ ســال مصرف این سوخت بیش از ۲ برابر شده 
اســت.به گفته کارشناســان، خودروهای خارجی صدی ۳ تا ۴ و خودروهای 
داخلی صدی ۱۰ تا ۱۲ لیتر مصرف بنزینشان است که اگر خودروهای داخلی، 
استاندارد بودند هم اکنون مصرف بنزین در کشور ۶۰ میلیون لیتر در روز بود 
و می توانســتیم بیش از ۵۰ میلیون لیتر در روز، بنزین صادر کنیم.رضا پدیدار 
رئیس کمیسیون انرژی و محیط زیســت اتاق بازرگانی تهران در این رابطه به 
مهر می گوید: سالانه ۱۰ تا ۱۲ درصد مصرف سوخت مایع است، اگر بخواهیم 
این میزان را هم در مصرف ســوخت کشــور محاسبه کنیم متوجه می شویم 
در سال ۱۴۰۲ به نســبت ۱۴۰۱ روند افزایش مصرف بنزین را داشته ایم که 
مهم ترین عامل آن کیفیت پایین خودروهای داخلی است، خودروهای خارجی 
در هر ۱۰۰ کیلومتر ۳ لیتر مصرف و خودروهای ایرانی ۱۰ تا ۱۲ لیتر مصرف 
دارند. نکته دیگر آنکه مصرف بنزین در خودروهای فرسوده بیشتر نیز است به 
شــکلی که هر یک از خودروهای فرسوده نسبت به یک خودروی غیرفرسوده 
۱۴.۳ درصد مصرف بنزین بیشــتری دارد.خودروهای فرسوده را از رده خارج 
کنید!نکته قابل توجه آنکه برخی از کارشناســان و متولیان دولتی راه اندازی 
پالایشــگاه های جدید را چاره کار کاهش ناتــرازی بنزین عنوان می کنند در 
حالی که این موضوع به منزله پاک کردن صورت مســئله اســت. طبق تاکید 
کارشناسان اقتصادی، ساخت و راه اندازی هر پالایشگاه در بهترین حالت ۳ تا 
۴ سال زمان می برد؛ به عنوان نمونه راه اندازی و تکمیل پالایشگاه ستاره خلیج 
فارس که یکی از پالایشــگاه های کارآمد در این حوزه محسوب می شود، ۱۲ 
سال طول کشید.حال اگر حتی در نظر بگیریم که ساخت پالایشگاه ها سریع تر 
انجام شود و قرار باشد بدون ضابطه بنزین به خودروهای پرمصرف داده شود، 
وضعیت مصرف بنزین چه خواهد شــد؟ در شــرایط فعلی میانگین سالی ۶ 
میلیون لیتر به مصرف بنزین کشور افزوده می شود، وقتی قرار باشد چاره کار 
را در ساخت پالایشگاه های بیشتر بدانیم قطعاً در مصرف بنزین بیش از پیش 
اســراف خواهد شد، چراکه در حال حاضر تمامی ظرفیت پالایشگاهی و گاهاً 
ظرفیت برخی مجتمع های پتروشیمی برای افزایش کمی تولید بنزین کشور 

پای کار آمده اند تا شکم گرسنه خودروهای داخلی را پر کنند.

سرعت ترخیص طلا در شهر 
فرودگاهی امام افزایش یافت

مدیرکل دفتر منطقه آزاد و ویژه اقتصادی شهر فرودگاهی امام گفت: در اتاق 
فلزات این منطقه ســرعت ترخیص طلا به شــدت بالا رفته، به همین دلیل 
هم اکنون نیازمند فضای بزرگتری است.به گزارش خبرگزاری مهر، بهزاد زینالی 
مدیر کل دفتر منطقه آزاد و ویژه اقتصادی شهر فرودگاهی امام خمینی )ره( 
از مستقر شدن شــرکت تجهیزات پزشکی در کارگاه تولید دانش بنیان شهر 
فــرودگاهی خبــر داد و گفت: این کارگاه به ابعــاد ۶۰۰۰ متر در اختیار یک 
شــرکت از شرکت های ثبت شــده در منطقه آزاد است که به صورت اجاره ی 
۵ ســاله جهت تولید تجهیزات پزشکی واگذار شده است.وی گفت: با توجه به 
اینکه واحدهای تولیدی در منطقه آزاد شهر فرودگاهی مستقر خواهند شد باید 
توجه داشته باشند، بر اساس مطالعات طرح جامع بحث های محیط زیستی را 
رعایت کنند. کارگاه تولیدی تجهیزات پزشکی نیز در این راستا فعالیت خواهد 
کرد.این مسئول تاکید کرد: حدود ۵۷ شرکت در شهر فرودگاهی ثبت شده و 
تمامی زمین ها در منطقه آزاد دارای کد پستی هستند، امتیازی که منطقه آزاد 
شهر فرودگاهی نسبت به دیگر مناطق آزاد دارد، نزدیک بودن به پایتخت است. 
توسعه هوانوردی و توسعه لجســتیک هدف اول منطقه آزاد شهر فرودگاهی 
است.مدیر کل دفتر منطقه آزاد و ویژه اقتصادی شهر فرودگاهی امام خمینی 
)ره( در خصوص اتاق فلزات گران بهای شــهر فرودگاهی تصریح کرد: در اتاق 
فلزات ســرعت ترخیص طلا به شدت بالا رفته و زمان را بسیار پایین آورده و 
اکنون نیازمند فضای بزرگ تری اســت. در همین راستا اقدامات لازم در حال 
انجام اســت، تا اتاق طلا هم از لحاظ امنیت نگهداری طلا ارتقا یابد و هم در 
سطح جهانی شدن برای سرمایه گذارانی که مراجعه می کنند، ظرفیت های لازم 

را داشته باشد.

گزیده خبر

قالیباف: اعتماد را به سرمایه گذاران برمی گردانیم

اهکار قطعی حذف شبکه 
واسطه گری از بازار خودرو

برنامه دولت برای توسعه تجدیدپذیرها 
چیست؟

در شرایطی که اقتصاد جامعه در وضعیت تورمی قرار دارد و نهاده های تولید هر روز با تغییرات قیمتی 
ناشی از تورم و نرخ ارز روبه رو است ؛ به روزآوری و اصلاح قیمت محصول نهایی خودروسازان متناسب 
با افزایش هزینه تولید ضرورتی انکار ناپذیر اســت؛ اقدامی کــه موجب توزیع منافع حاصل از تولید به 
تولیدکننده و مصرف کننده واقعی و حذف شــبکه واســطه گری می شــود.به گزارش ایسنا،  این  روزها 

بحث پیرامون موضوع آزادسازی بازارها و سپردن آن ها به سازوکار مبتنی بر میزان عرضه و تقاضا، ...

محرک های تورم در اقتصاد ایران و 
راهکارهای مقابله با آنها

30 هزار تن برنج دولتی در بازار توزیع 
می شود

رئیس کل بانک مرکزی:

۱۱۰۰ همت سرمایه برای کفایت سرمایه ۸ 
درصدی بانک ها لازم است

3

3

3

3

2

3

 

تغییر سقف قیمت گوجه فرنگی طی روزهای آینده، وفور توزیع در میادین 
و روند کاهشی قیمت ها
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گزیده خبر

کمیسیون تلفیق نرخ عوارض 
گمرکی تلفن همراه در سال آینده 

را تصویب کرد

ســخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه بودجــه ۱۴۰۴ از تصویب بندی از لایحه بودجه 
دربــاره تعیین نرخ عوارض گمرکی تلفن همراه در ســال آینــده خبر داد.به گزارش 
ایسنا، رحیم زارع در توضیح جلسه صبح امروز کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۴ 
گفت: در این جلسه نرخ استرداد مالیات بر ارزش افزوده مشخص شد که باید به نرخ 
مرحله قبل از زنجیره تولید باشــد.وی افزود: دولت در لایحه آورده بود که ۵۰ درصد 
عایدی از محل ســود خالص ســالانه قبل از کسر مالیات باشــد که کمیسیون آن را 
حذف کرد به این دلیل که ذخیره احتیاطی را در نظر نگرفته بود.سخنگوی کمیسیون 
تلفیق افزود: کمیسیون تلفیق همچنین تصویب کرد که حقوق گمرکی رویه تجاری 
واردات گوشی هــای تلفن همراه خارجی بین ۶۰۰ تــا ۱۰۰۰ دلار حداقل ۱۵ درصد 
و گوشی هــای بالای ۱۰۰۰ دلار ۳۰ درصد تعییــن می گردد.وی بیان کرد: همچنین 
کمیسیون تلفیق براساس برنامه هفتم اســتفاده از حمل و نقل ریلی برای جابجایی 
بارهای معادن را تصویب کرد.زارع در پایان گفت: قرار شــد کمیته کمیسیون تلفیق 
امروز در جلسه موضوع مالیات بر حقوق و دستمزد، سقف حقوق اعضای هیات علمی، 
حقوق بازنشستگان و بازنشستگان آموزش و پرورش در نیمه دوم سال ۱۴۰۰ را تعیین 

تکلیف کرده و موضوع در جلسه عصر تلفیق مورد بررسی قرار گیرد.

در کتابگردی خانوادگی 
رئیس جمهور چه گذشت؟

مسعود پزشــکیان همراه با خانواده خود، به آئین کتابگردی پیوست و از شهر کتاب 
مرکزی تهران بازدید کرد. برای اولین بار اســت که رئیس جمهور در روزهای ابتدایی 

هفته کتاب، سه برنامه خود را به حوزه فرهنگ و ادب اختصاص می دهد.
به گزارش ایســنا به نقل از مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی، عصر پنجشــنبه ۲۴ آبان ماه و در نخســتین روز هفته کتاب، دکتر مسعود 
پزشــکیان رئیس  جمهور، به همراه فرزندان و نوه های خود به صورت غیررســمی و 
ســرزده از فروشگاه شــهر کتاب مرکزی بازدید کرد.رئیس جمهور که در قالب آئین 
کتابگردی از ایــن مجموعه بازدید می کرد، ضمن تقدیر از فعالیت های شــهر کتاب 
در دو دهــه اخیر، بر اهمیت مهارت آموزی جوانان و توانمندســازی آنان برای زندگی 
چندبعدی و رشد مهارت های اجتماعی در کنار مهارت های علمی تأکید کرد.پزشکیان 
همچنیــن از آمادگی دولت برای حمایــت از مجموعه های فرهنگی به منظور بهبود 
وضعیت و پایداری کسب وکارهای فرهنگی خبر داد.رئیس جمهور توجه به آموزش در 
همه سطوح را از اولویت های دولت وفاق دانست و از فعالان فرهنگ و آموزش دعوت 

کرد که طرح های خود در این حوزه ها را به شورای عالی انقلاب فرهنگی ارائه دهند.
مسعود پزشــکیان در روزهای نخست هفته کتاب و کتابخوانی، ابتدا در همایش این 
روز و تقدیر از کتابداران و کتابخوان های برتر کشور حضور پیدا کرد و سپس به دیدار 
استاد محمدعلی موحد از بزرگان فرهنگ و ادب ایران رفت.حضور در آئین کتابگردی 
دومین برنامه رئیس جمهور در آغاز هفته کتاب بود.در بازدید غیررسمی رئیس جمهور 
از مجموعه شــهر کتاب، مهدی فیروزان مدیرعامل مجموعه بــا ارائه گزارشی از آن، 
تاکید کرد که ۹۰ شــعبه شهر کتاب در تهران و شهرستان ها همگی با سرمایه گذاری 
بخش خصوصی و بدون هیچ گونه کمک دولتی تأسیس شده  است.او تاکید کرد: هدف 
اصلی شــهر کتاب، تولید دانش، عرضه و نقد اندیشه و گفت وگو درباره آن است که از 
طریق توســعه دسترسی به کالاهای فرهنگی و کتاب در سراسر ایران هموار می شود. 
بازدید غیررسمی رئیس  جمهور که با همراهی فرزندان و نوه های ایشان انجام می شد، 
با اســتقبال گرم مردم مواجه شد و دکتر پزشکیان دقایقی را با حاضران و خریداران 

کتاب گفت وگو کردند.

رئیس مجلس شــورای اسلامی گفت: باید همه در کشــور بــرای خلق ثروت جدید توام 
با ارزش آفرینی تلاش کنیم و اینکه خلق ثروت در بســتر عدالت و اشــتغال و پیشرفت 
باشــد و تولید را محور خودش قرار دهد.به گزارش ایسنا، محمدباقر قالیباف صبح امروز 
شــنبه ۲۶ آبان ماه در همایش تامین مالی تولید، از بنگاه داری به بنگاه سازی با تسلیت 
ســالروز شهادت حضرت فاطمه)س( گفت: امروز ۲۶ آبان روز آزادسازی سوسنگرد است 
که یکی از افتخارات ما به شــمار می آیند و مصداق این فرموده امام راحل است که »ما 
می توانیم«.وی افزود: سوســنگرد در دشــت آزادگان در شرایط بسیار خاصی آزاد شد و 
در زمــانی که هیچ باوری نبود. این روز را به رزمندگان و به طور خاص عشــایر تبریک 
می گویــم چرا که آن ها جنگیدند و شــهید دادند و زندگی کردند و اقتصاد کشــاورزی 
را در آن شــرایط ســخت ادامه دادند. باید این توانایی را باید به یاد داشته باشیم.رئیس 
مجلــس خطاب به همتی وزیر اقتصاد گفت: این جلســات بــه زودی و تا دو ماه آینده 
تکرار شود و حداقل به گفت و گوی تخصصی در مجلس به عنوان سیاست گذار با جمع 
دوســتان در عرصه پولی و سرمایه گذاران و بانکی منجر شود تا بتوان نکات مطرح شده 
در بودجــه ۱۴۰۴ مورد توجه قرار گیرد.قالیباف در ادامه بیان کرد: باید همه در کشــور 
بــرای خلق ثروت جدید توام با ارزش آفرینی تلاش کنیم و اینکه خلق ثروت در بســتر 
عدالت و اشــتغال و پیشــرفت باشــد و تولید را محور خودش قرار دهد. پس این هدف 
واحدی برای همه ما اعم از مردم و روســای قوا باشــد تا هم افزایی اتفاق افتد.وی ادامه 
داد: هیچ شــکی نیست که نظام بانکی کشــور خلاصه یک بخشی از اقتصاد کلان کشور 
اســت. امروز بانک های ما ۹۲ درصد در ســرمایه گذاری ها نقش دارند و در صورت حل 
موضوع ســرمایه گذاری خارجی و بازگشت به گذشته سهم آن ۶ تا ۷ درصد است. زمانی 
که می گوییم وقتی ســرمایه گذاری خارجی بیاید همــه ما را نجات می دهد، باید بگویم 
که من مخالف با ســرمایه گذاری خارجی نیســتم بلکه طرفدار آن هستم اما شرط عقل 
برداشــتن موانعی اســت که خودمان ایجاد کردیم.قالیباف تاکید کــرد: موضوع بانک ها 
بسیار مهم و کلیدی اســت به همین دلیل به نظر من نظام بانکی هم در موفقیت و هم 
در عدم موفقیت پیشتاز است. این نقش نظام بانکی است که باید باید به آن توجه کنیم. 
البته باید یه موضوع کســری بودجه هم توجه شــود چون بعضا دولت تکالیف مالایطاق 
را بر بانک ها تحمیل می کند.رئیس مجلس شــورای اسلامی ادامه داد: در جلسه اخیر در 
شــورای عالی اقتصاد در رابطه با بودجه ۱۴۰۴ و افزایــش هزینه ها بعضا از محل اوراق 
صحبت کردم که حتما یکی از عامل های اختلال در نظام بانکی اســت و هیچ بحثی هم 
نیست، ولی بپذیریم خلق پول و نقدینگی بی هدف یا بدون کنترل در دست نظام بانکی 
نیز مشــکلات و مسائل خودش را دارد.وی یادآور شــد: در مجلس یازدهم وعده حرکت 
به ســمت تحول در حوزه اقتصاد را دادیم؛ مجلس یازدهم این تحول را با دقت و با خرد 
جمعی و با جمع ســپاری انجــام داد و برای کارهای به زمین مانــده و کلیدی تصمیم 

گرفت، البته ادعایی هم نداریم که تصمیمات ما همگی درســت و قطعی است.

قالیبــاف بیان کرد: آماده هســتیم جاهایی که در قانون برنامــه و در قانون های دائمی 
اشــکال وجود دارد، در کمترین زمان ممکن اصلاح کنیم. برای مثال، ما در مجلس یک 
تصمیمی در رابطه با یک موضوع مالیاتی گرفتیم و بعد فهمیدیم که اشتباه کردیم و در 
کمتــر از ۴۵ روز آن قانون را مجددا اصلاح کردیم.رئیس مجلس شــورای اسلامی ادامه 
داد: البته باید قوانین اجرا شــود تا بعد بفهمیم اشکال دارد یا خیر تا آن را اصلاح کنیم، 
نمی شــود که ما با خرد جمعی قانون بنویسیم و بعــد بگوییم که ما این را قبول نداریم.

وی گفت: به هر حال در قانون بانک مرکزی ما به بانک مرکزی به عنوان سیاســت گذار 
اعم از مدیریت بانک مرکزی در حوزه نهادی تا بخش های مختلف، اقتدار را بازگرداندیم. 
بایــد حرف بانک مرکزی در حوزه سیاســت های پولی برای بانک، بنــگاه، بازار و عموم 
مردم اعتبار داشــته باشد و طبیعتا این سیاست گذاری در حوزه پولی مخصوصاً در حوزه 
نظارتی باید مؤثر باشد.  وی با اشاره به قانون برنامه هفتم اظهار کرد: در فصل سوم ماده 
۸ قانون برنامه هفتم تکالیف قانونی روشــن شــده است؛ این قانون در ۱۲ تیر ابلاغ شده 
کــه وظیفه بانک های دولــتی و خصوصی ارائه گزارش خود دربــاره ترازنامه ها به بانک 
مرکــزی بود تا بانک مرکزی در فرصت دو ماهه آن را بررسی کرده و طبق جدول ۷ کار 
را پیــش ببرد. امروز ۲۶ آبان اســت، کدام بانک دولتی و خصــوصی در دو ماه قبل این 
گزارش را به بانک مرکزی داده اســت، آیــا بانک مرکزی چنین گزارشی را بررسی کرده 
و پاســخ داده اســت؟قالیباف با بیان اینکه باید در این زمان سامانه ای در بانک مرکزی 
درباره دارایی های ثابت  بانک ها تشــکیل می شد، گفت: این دارایی های ثابت باعث بروز 
مشــکلاتی شــده از جمله اینکه باید بانک ها با ۴۰ درصد نقدینــگی جور ۱۰۰ درصد 
نقدینگی با این تورم را کشیده و ارزش پول ملی را حفظ کنند که جزء محالات اســت.

رییس مجلس با بیان اینکه در برنامه افزایش ســرمایه بانک ها هدف گذاری شده است، 
گفت: باید این کار را ظرف سال اول و دوم برنامه حل و فصل کنیم که قانون این مسیر 
را مشخص کرده است. وزیر اقتصاد درباره بانک های دولتی و رییس بانک مرکزی درباره 
بانک های خصوصی مسئولیت دارند. همه ما هم موظف هستیم که با کمک هم این کار 
را پیش ببریم.وی تاکید کرد: البته اگر اشــکالی در اجرا وجود داشــته باشد وظیفه همه 
کمک و فراهم کردن بســتر اســت.  البته از بخشی از معذورات شــما مطلع هستم که از 
جمله آن تکالیف مالایطاق در حوزه مســکن، کشاورزی و بخش های مختلف است.رئیس 
مجلس با اشاره به صحبت های رییس بانک مرکزی درباره تسهیلات بانکی گفت: خطاب 
آقــای فرزین به مجلس بود که مجلس این تکالیف را تعیین می کند منتها به نظرم ابتدا 
باید به این ســوال پاسخ داد که چه کسی ادبیات تسهیلات بانکی را ایجاد کرد و کجای 
قانون تسهیلات تکلیفی وجود دارد؟وی توضیح داد: فشاری روی سیستم بانکی است که 
برای شــما تبعات درست می کند؛ زورتان به بخش دولتی نمی رسد که تکلیف مالایطاق 
تحمیــل نکند به خاطر همین بندی به نام تســهیلات تکلیفی پیدا کردید؛ در این رابطه 
قانون را بررسی کردم که تســهیلات تکلیفی تنها یک جــا برای توجیه تبصره ۸ بودجه 

۱۴۰۳ بــه جای ماده ۱۴ بحث مربوط به یارانه ها برای یارانه گندم آمده و جای دیگری 
وجود ندارد بعد تســهیلات تکلیفی تبدیل به تابلوی دوســتان در بانک شده است. وقتی 
درد واقعی شما درک نمی شود، شــما با نسخه توجیه المسائل به دنبال این هستید که 
از خیلی مجموعه ها شــانه خالی کرده و عبور کنید.قالیباف گفت: با تورم و ارزش پول، 
فلان پروژه ســتاره دار می شود و بعد گفته شده برای آن ۳۳ درصد سود داده می شود 
که قیمت تمام شــده آن بالای ۴۰ درصد می شــود؛ این ها معذورات کاری شماست و 
باید با هم حل کنیم.وی بیان کرد: بانک باید مثل یک شــرکت با ســود و زیانش اداره 
شــود و نمی شود که همیشــه زیان ده باشــد و باید این را حل کنیم؛ اولین وظیفه به 
دوش  بانک این اســت که بــه موضوعات اقتصادی نگاه کرده و اعتبار ســنجی کند و به 
فعالیتی پول دهد که مولد اســت. حال سوال این اســت که آیا مسکن مولد نیست؟ اگر 
مولد نیســت چرا در کارهای بنگاهی تان مسکن می ســازید. دلیل روشن است بانک ها 
می خواهنــد با این کار جاهایی که تورم شــما را نفله می کنــد را جبران کنید؛ هر چه 
هم فشــار بــه بانک ها می آوریم که بنگاه داری نکنید بــاز این کار را انجام دهید چون 

می خواهید تورم را جبران کنید.
رئیس مجلس با اشاره به اهمیت بانک ها گفت: بانک ها تورم درست کرده و بعد گرفتار 
تورم شــده و بعد دو مرتبه باید تورم را رفع کنند؛ باید از این شــرایط خارج شــویم که 
با کمک شــما در بانک ها شدنی است. شــما پیشتازان این عرصه هستید که از این دور 
باطل خارج شــویم.قالیباف گفت: آیا می دانید چه حجم ارزی از کشور خارج می شود؟ 
درد اینجاســت که پول و شرکت های مشاوره و ساخت و ساز و نیروی انسانی با پول ما 
در جاهــای دیگــر می روند. باید کاری کنیم که این هــا نروند و افرادی که به دلیل بی 
اعتمــادی، پول را تبدیل بــه دارایی  ثابت و ارز و طلا کرده و حبس کردند آن ها را آزاد 

کنند. فقط باید اعتماد ســازی شود و مردم اعتماد کنند.
وی همچنیــن اظهار کرد: نمی توان بــا این بورس اعتماد مردم را افزایش داد، باید بازار 

ســرمایه را درست کرد که بانک ها می توانند این کار را انجام دهند.
قالیباف درباره بنگاه داری و بنگاه سازی، گفت: ما بنگاه ها را به سه دسته تقسیم می کنیم 
که یک دســته بنگاه هایی هســتند کــه بعد از تحولات نظامی، بانــکی و در دهه ۶۰ به 
بعــد و زمــانی که قانــون بانکداری بدون ربا مطرح شــد، پیش آمدنــد. یک بخش نیز 
ســرمایه گذاری هایی بود که در دهه ۷۰ در بانک ها اتفاق افتاد، مثلا کاری که بانک سپه 
در حوزه فولاد و مجموعه امید انجام داد. این ها نمونه هایی از نوع بنگاه سازی ما در دهه 
۷۰ اســت که واقعا الگوهای موفقی است و باید به آن ها توجه کنیم. یکسری بنگاه ها هم 
قهری هســتند و به مجموعه بانک ها به دلایل مختلف وارد شــدند که نمی خواهم به آن 
اشــاره کنم. وی ادامه داد: در قانون برنامه آمده که باید این بنگاه ها واگذار شــود؛ اولین 
ســوال این اســت که به چه کسی واگذار کنیم؟ یک اشکالاتی وجود دارد. در زمانی که 
به اوج بحث های سیاسی می رسیم، حرف از این زده می شــود که بنگاه واگذار شده ۳۰ 
ســال قبل را نبش قبر کنیم و ببینیم ۳۰ ســال قبل چه اتفاقی افتاده اســت، اما تا یک 
مقدار تب سیاسی پایین می آید اصلا فراموش می کنیم که چیزی وجود داشته یا نداشته 
اســت. رئیس مجلس شورای اسلامی با طرح این پرسش که سرانجام هفت تپه چه شد؟ 
گفــت: ما خودمان تصمیم گرفتیم و گفتیم که بخــشی از هفت تپه متعلق به این بانک 
و بخشی دیگر از آن متعلق به بانک دیگری اســت. الان هــم بانک ها نمی دانند که باید 
چه کار کنند. اگر می توانند در آن ســرمایه گذاری کنند، شــروع کنند اما اگر نمی توانند 
ســرمایه گذاری کنند، تکلیف را روشن کنیم؛ اگر صاحب آن را واگذار کند معلوم نیست 
می توانــد آن را نگه دارد. قالیباف افزود: تمام جلســه ســه هفته قبل ســران قوا درباره 
موضوع بی اعتمادی بود از این جهت که ما شــجاعت را از مدیران برای فروش به ده ها 
دلیل گرفتیم. مثلا می گوئیم که چه کسی به شــما گفت که به این قیمت بفروشی یا به 
فردی که خریداری کرده و از آن خرید دو یا ســه سال می گذرد، گفته می شود که بیا و 
آن چیزی را که خریداری کردی، برگردان و پس بده؛ ما از مسیر خصوصی ســازی مطلع 
هســتیم. حتما شجاعت را به مدیران و اعتماد را به مردم و سرمایه گذاران بازمی گردانیم. 

اینکه به چه کسی بفروشیم، نیازمند ابزارهای مالی اســت.
وی بــا اشــاره به قانون تامین مــالی تولید گفت: این قانون حــدود ۳۶ آئین نامه دارد، 
سوال من از دوستان دولت این است که کدام یک از این آئین نامه ها نوشته شده است؟

رئیس مجلس شــورای اسلامی افزود: باور ما این اســت که تورم در کشور موضوع اصلی 
و اســاسی اســت که ما می تونیم با بازگرداندن اعتبار به بانــک مرکزی، نظارت قوی در 
بانک مرکــزی و نظارت بر بانک ها و کمک به بانک ها این مشــکل را حل کنیم.قالیباف 
اظهار کرد: بنده جزء منتقدین بانک ها بودم و هســتم، اما حتما باور قلبی ام این اســت 
که اولین کمک را باید به بانک ها برای حل مشــکل تورم کنیم تا بانک ها بتوانند از این 
مسیر خارج شــوند یعنی ما باید هم اصلاحات نهادی و هم اصلاحات غیرنهادی خود را 
به صورت توامان انجام دهیم تا بتوانیم از این شــرایط ســخت عبور کنیم.رئیس مجلس 
شــورای اسلامی ادامه داد: باید بپذیریم که تولید و پیشــرفت به همت بانک ها در کشور 
انجام می شود و باید در این زمینه بانک های خصوصی و بانک های دولتی دست به دست 
هم دهند. یکی از افتخارات ما مربوط به موضوعات اقتصادی در برنامه هفتم است، البته 
نمی گویم که این قانون اشــکال ندارد اما کمترین اشکال را دارد و این اشکالات را حتما 
در مسیر حرکت اصلاح می کنیم اما به شــرطی که حرکت کنیم و اصلاح کنیم چرا که 
با ایســتادن و کار نکردن عیب معلوم نمی شــود.وی در پایان بیان کرد: امروز مهم ترین 
جبهــه ما برای خدمت به شــهدا، خدمت به امام )ره( و خدمــت به مقام معظم رهبری، 
اصلاح مســائل اقتصادی به نفع ذینفع نهایی یعنی مردم اســت و این وظیفه ملی، دینی 

و شــرعی همه ماست که باید به آن توجه داشته باشیم.

با حضور فرمانده کل ارتش؛ نشان 
فداکاری به خانواده شهید مهدی نقوی 

اعطا شد
فرمانده کل ارتش، با حضور در منزل شهید مهدی نقوی، از شهدای مدافع آسمان، ضمن دیدار و دلجویی با خانواده این شهید، نشان فداکاری را 
به خانواده معزز این شهید والامقام تقدیم کرد.به گزارش ایسنا به نقل از روابط عمومی ارتش، امیر سرلشکر سیدعبدالرحیم موسوی فرمانده کل 
ارتش، در دیدار و دلجویی با خانواده شهید مهدی نقوی از شهدای مدافع آسمان نیروی پدافند هوایی ارتش، ضمن اهدای نشان فداکاری اعطایی 
از سوی فرماندهی معظم کل قوا)مدظله العالی( به خانواده این شهید والامقام، گفت: پرچم مقدس ایران اسلامی، به برکت ایثار و فداکاری شهدا 
و جوانان این مرز و بوم، همچون شهید مهدی نقوی، همواره در اوج اهتزاز است؛ فردی که در طول زندگانی و دوران خدمتی خود، شهیدگونه 
زیست و در عنفوان جوانی، با اخلاص و در راه دفاع از حریم امنیت ایران اسلامی به شهادت رسید.وی افزود: چهار شهید عزیز نیروی پدافند هوایی 
ارتش، مقتدرانه از کیان، عزت و ناموس ایران اسلامی، در مقابل رژیم غاصب صهیونیستی، حفاظت و پاسداری کردند.امیر سرلشکر موسوی، با 
اشــاره به لزوم صبر در راه خدا و مکتب اسلام و تحقق آرمان های مقدس نظام جمهوری اسلامی ایران، اظهار کرد: تقدیم شــهید در راه کشور و 
دین مبین اسلام، هرچند در ظاهر امری سخت و جانگداز است، اما صبر بر این مسئله، ثواب و اجر اخروی وافر الهی در پی دارد.وی تأکید کرد: 
شما با تأسی به حضرت زینب)س(، در عمل ثابت کردید که چیزی جز زیبایی در شهادت فرزند و عزیز خود مشاهده نکرده اید.فرمانده کل ارتش 
در ادامه و پس از اهدای نشان فداکاری به پدر شهید خاطر نشان کرد: مدال و افتخار شهادت از هر زیوری برای مؤمنان زیباتر است.شهید مهدی 
نقوی، در پنجم آبان ماه سال جاری و در دفاع از آسمان کشور، در برابر تهاجم رژیم متجاوز صهیونیستی، به همراه سه تن از همرزمانش در نیروی 

پدافند هوایی، به درجه رفیع شهادت نائل شدند.

رئیس سازمان انرژی اتمی از راه اندازی ۴ مرکز فرآوری خشکبار با فناوری پلاسما در روزها و هفته ها و ماه های آینده در استان های 
گیلان، خوزستان و خراسان رضوی و اردبیل خبر داد.به گزارش خبرنگار مهر، محمد اسلامی در آئین افتتاحیه اولین کارخانه فرآوری و 
آلودگی زدایی از خشکبار بر پایه فناوری پلاسما، اظهار داشت: چرخه فعالیت و فرایند خلاقیت و نوآوری بتواند حل مسئله انجام دهد و 
برای نیازهای مردم پاسخگو باشد.وی ادامه داد: در سازمان انرژی اتمی عبور از فاز تحقیقات و وارد فاز صنعتی شدن یکی از تأکیدات بوده 
است.رئیس سازمان انرژی اتمی افزود: امروز در کشور خودمان از فاز تحقیقات عبور کردیم و وارد صنعتی شده ایم که این یک گام اساسی 
و راهبردی و نقطه آغاز است.اسلامی گفت: امیدواریم استفاده از فناوری پلاسما افت پذیری محصولات از بین برود و این نقطه آغاز برکت 
داشته باشد. اسلامی افزود: این یک گام اساسی و یک نقطه آغاز است تا عملًا برای جلوگیری از آسیب ها گشایش ایجاد شود و همچنین 

گشایشی برای فعالان این حوزه در بخش صادرات باشد. رئیس سازمان انرژی اتمی در پایان از راه اندازی و افتتاح ۴ مرکز فرآوری خشکبار با فناوری پلاسما در روزها و هفته ها و ماه های آینده 
خبر داد و گفت: این مراکز در استان های گیلان، خوزستان و خراسان رضوی و اردبیل افتتاح خواهند شد.

بانک مرکزی اعلام کرد: از شهریور امسال به دلیل عدم ثبت داده های معاملات مسکن در سامانه پیشین معاملات 
املاک و مستغلات امکان دسترسی به داده های خام وجود ندارد و این گزارش به روزرسانی نشده است.به گزارش 
خبرگزاری مهر، بانک مرکزی اعلام کرد: از شهریور ماه امسال به دلیل عدم ثبت داده های معاملات مسکن در سامانه 
پیشین معاملات املاک و مستغلات کشور که مبنای تولید گزارش تحولات شهر تهران بود و انتقال آن به سامانه های 
جایگزین، امکان دسترسی به داده های خام مورد نیاز وجود ندارد و این گزارش به روزرسانی نشده است.بانک مرکزی 
از فروردین سال ۱۳۹۶ تا مردادماه سال جاری با استفاده از داده های خام سامانه معاملات املاک و مستغلات کشور به 
انتشار گزارش تحولات بازار مسکن شهر تهران اقدام کرده است.گفتنی است، مکاتبات لازم برای دسترسی این بانک 
به سامانه جدید ثبت معاملات املاک و مستغلات شهر تهران با وزارت راه و شهرسازی انجام شده و با فراهم شدن 

دسترسی به این اطلاعات، گزارش تحولات بازار مسکن شهر تهران طبق روال گذشته تهیه و منتشر خواهد شد.

چرا گزارش تحولات بازار مسکن منتشر نمی 
شود؟

اسلامی: ۴ مرکز فرآوری با فناوری پلاسما در ۴ 
استان افتتاح خواهد شد

قالیباف: اعتماد را به سرمایه گذاران برمی گردانیم
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گزیده خبرگزیده خبر ۱۱۰۰ همت سرمایه برای کفایت سرمایه ۸ درصدی بانک ها لازم استرئیس کل بانک مرکزی:
رئیــس کل بانک مرکزی گفــت: اگر بخواهیم کفایت ســرمایه 
بانک ها را به هشــت درصد برسانیم به ۱۱۰۰ همت سرمایه نیاز 
اســت.به گزارش ایسنا، محمدرضا فرزین در همایش تامین مالی 
از بنگاهداری به بنگاه ســازی اظهار کرد: امروز با توجه به این که 
در شرایط جدید و دولت جدید قرار داریم باید برنامه های ویژه ای 

در راستای تامین مالی فراهم شود.
وی ادامه داد: از آنجایی که نرخ رشــد هشت درصدی در برنامه 
هفتم توســعه هدف گذاری شده اما در سال های گذشته این نرخ 
چهار الی پنج درصد بوده اســت و امروز تامین مالی معضل اصلی 
رشــد اقتصادی بوده و به تنگنای اقتصادی کشــور تبدیل شده 

است. مساله اصلی ما رشد پایدار با تامین مالی پایدار است.
رئیس کل بانک مرکزی خاطر نشــان کرد: امــروز ۹۲ درصد از 
تامین مالی از سوی شــبکه بانکی و نظام پولی فراهم می شود و 
تنها هفت درصد آن از ســوی بازار سرمایه و یک درصد از سوی 
دیگر بخش های اقتصادی است بنابراین نظام بانکی همیشه سهم 
بسیار بالایی در تامین مالی داشــته و این نشان می دهد که دیگر 

بخش های اقتصادی کار خود را به درستی انجام ندادند.
فرزین در رابطه با مســائل مربوط بــه تامین مالی اظهار کرد: در 
ابتدای امر نظام مالی باید از استانداردهای لازم برخوردار باشد تا 
بتوان انتظار تامین مالی استاندارد داشت اگر بانک ها ناتراز باشند 
و کفایت ســرمایه نداشــته، تامین مالی تورم زا می شود، بنابراین 
نبایــد تامین مالی متکی به منابع بانک مرکزی باشــد بلکه باید 

تامین مالی غیرتورمی صورت بگیرد.
وی ادامه داد: تامین مالی از ســوی نظام پــولی کاری ندارد اما 
منجر به تورم می شــود و ما را وارد چرخه هــای تورم زا می کند. 
از ســوی دیگر نظام مالی کشــور به تامین مالی بانکی متمرکز 
شــده و شــبکه بانکی نیز خود امروز دچار بحران است. در شش 
ماهه گذشته حدود ۱۲۰۰ همت خلق نقدینگی صورت گرفته که 

نزدیــک به ۶۵۰ همت آن برای بخش تولید بوده که معادل کمی 
بیشــتر از ۵۰ درصد می شود و این در حالی است که تامین مالی 
بخش تولید باید حدود ۶۵ تا ۷۰ درصد باشــد.این موضوع نشان 
می دهد که فشــار تامین مالی از ســوی دولت به شبکه بانکی به 

دلیل کسری بودجه وارد می شود.
رئیس کل بانک مرکزی با اشــاره به سهم شبکه بانکی از تامین 
مالی بخش های مردمی اظهار کرد: در ســال های گذشته تامین 
مــالی بخش های مــردمی نزدیک بــه ۱۳ الی ۱۴ درصد بود در 
حالی که امروز به ۲۳ درصد رسیده است که نشان می دهد سهم 
دولت و وظیفه اجتماعی دولت برعهده نظام بانکی کشور موکول 

شده است.

فرزین بیان کــرد: در بحث ناترازی بانک ها طبق آخرین آمار اگر 
بخواهیم کفایت سرمایه بانک ها را به هشت درصد برسانیم ۱۱۰۰ 
همت ســرمایه نیاز اســت و این در حالی است که امروز کفایت 
ســرمایه بانک ها منفی یک درصد است و این در حالی است که 
اگر بخواهیم تنها ناترازی میان شــبکه بانکی را که ناشی از اضافه 
برداشــت بانک ها اســت را حل کنیم به ۴۷۰ همت سرمایه و با 

اضافه برداشت بانک ها به ۷۵۰ همت سرمایه نیاز است.
وی اضافــه کرد: بنابراین نظام بانکی ما امــروز خود برای تامین 
مالی دچار ناترازی اســت و ما مکلف هستیم در ابتدا این ناترازی 
را اصلاح کنیم. بــرای مثال امروز بانک های غیردولتی نزدیک به 
۷۰۰ همت عدم کفایت ســرمایه دارند و حدود ۳۱۰ همت نیز به 

بانک های دولتی غیرتجاری مربوط می شــود. به بیان دیگر امروز 
۱۴ بانک ما زیان انباشته دارند.

این سیاست گذار پولی ادامه داد: امروز باید ابتدا مطالبات بانک ها 
از دولت تعیین تکلیف شود. بخش دیگری از مشکلات مربوط به 
تسهیلات تکلیفی اســت. ما با این تسهیلات مخالف نیستیم اما 
با اعداد آن به دلیل پیش بینی نشــدن منابع آن مخالف هستیم. 
برای امثال قرار شــد ۱۵۰۰ همت خلق پول جدید صورت گیرد 
که با تمام تلاش هــا ۱۱۰۰ همت را می توان تامین کرد و حدود 

۴۰۰ همت آن کسری دارد.
فرزین اظهار کرد: موضوع دیگر غیرتخصصی بودن بانک ها است. 
در هیــچ جای دنیا بانک ها به اصطلاحی کارهای عمومی را انجام 
نمی دهنــد با این حال در قانون جدید بانک مرکزی ظرفیت های 
خوبی پیش بینی شــده تا مشکلات ما به ویژه در حوزه نظارت در 

شبکه بانکی حل شود.
وی تاکید کرد: اگر می خواهیم در کشــور به توســعه برسیم و به 
عبارتی توســعه رخ دهد باید بانک توسعه ای ایجاد شود، چرا که 

این بانک های توسعه ای هستند که بنگاه سازی می کنند.
 رئیــس کل بانک مرکزی ادامه داد: ما بــه عنوان بانک مرکزی 
خــروج بانک ها از بنگاه داری را در چارچوب بانک های مشــخص 
پیگیری می کنیم. همچنین برای تحقق کفایت ســرمایه هشــت 
درصدی بانک هــای خصوصی برنامه ریزی داریــم و اگر کفایت 
ســرمایه این بانک ها اصلاح نشــود و این بانک ها به صورت ناتراز 

باقی بمانند منحل می شوند.
فرزین در پایان اظهــار کرد: با توجه به موارد و ابزارهایی که هم 
در قانون برنامه هفتم توســعه و هــم در قانون بودجه پیش بینی 
شــده می توانیم بسیــاری از ناترازی ها را در ایــن حوزه تامین و 

برطرف کنیم.

در شــرایطی که اقتصاد جامعه در وضعیت تــورمی قرار دارد و 
نهاده هــای تولید هر روز با تغییــرات قیمتی ناشی از تورم و نرخ 
ارز روبه رو اســت ؛ بــه روزآوری و اصلاح قیمت محصول نهایی 
خودروســازان متناســب با افزایش هزینه تولید ضــرورتی انکار 
ناپذیر اســت؛ اقدامی کــه موجب توزیع منافــع حاصل از تولید 
بــه تولیدکننده و مصرف کننده واقعی و حذف شــبکه واســطه 
گری می شــود.به گزارش ایسنا،  این  روزها بحث پیرامون موضوع 
آزادســازی بازارها و سپردن آن ها به ســازوکار مبتنی بر میزان 
عرضه و تقاضــا، از محافل اقتصادی فراتر رفته اســت. در واقع، 
تبعات اجتماعی ناشی از اتخاذ سیاســت قیمت گذاری دستوری، 
پــای تحلیل مســائل اقتصــادی را به محافل اجتمــاعی نیز باز 
کرده اســت.اما قیمت گذاری دســتوری در صنعت خودرو از آن 
دست مســائلی اســت که حاشیه های بسیاری را به وجود آورد، 
کارشناســان معتقدند قیمت گذاری دستوری برای اقتصاد کشور 
مناسب نیســت چراکه قیمت گذاری دستوری شفافیت را از بین 
می برد و از ســوی دیگر افزایش رانت در بازار را به دنبال خواهد 
داشــت با این حال تا به امروز بیش از یک دهه از اعمال سیاست  
قیمت گذاری دستوری خودرو می گذرد؛ مسیر غلطی که در کنار 
تحمیل حجم سنگینی از زیان  به تولیدکننده، بر توسعه دلالی و 
واســطه گری در بازار خودرو دامن زده است.ریشه شکاف عمیق 
قیمت کارخانه و بازاربا این حال سال هاســت خودروسازان کشور 
تحت سیاســت قیمت گذاری دســتوری، مجاز به تعیین قیمت 
محصولاتشــان نیستند؛ سیاســتی که در دوره هایی که کشور با 
تورم های بالا مواجه است باعث شــکاف عمیق قیمت کارخانه و 
بازار خودرو و سیل تقاضای غیرواقعی به ســمت این بازار شــده 
است ؛ دخالت هایی که در این سال ها با عنوان حمایت از حقوق 
مصرف کنندگان اجرا شــده، اما به زیان مشــتریان واقعی و بازار 
خودرو عمل کرده است.اما سوال اساسی این است که در شرایطی 
کــه اقتصاد جامعه در وضعیت تورمی قرار دارد و نهاده های تولید 
آن هر روز با تغییرات قیمتی ناشی از تورم و نرخ ارز روبه رو است، 
چگونه می شود که خودرو بدون توجه به این وضعیت برای مدت 

طولانی نرخ مشــخص و ثابتی دارد  و دولت مردان به ضرورت به 
روزرســانی قیمت خودرو و تبعــات آن پی نبرده اند.خرید گران 
مــواد اولیه و فروش ارزان خودرودر حــالی که همگی می دانیم 
که در هــر فعالیت تولیدی، افزایش بهای نهاده های تولید، تاثیر 
مســتقیمی در افزایش بهای تمام شــده تولید آن کالا دارد. به 
عنــوان مثال برای محصولی مانند خودرو افزایش چندین برابری 

قیمــت نهاده های تولید اعم از فولاد، چدن، مواد پتروشیمی و … 
و عرضــه آن از طریق بورس با نرخ جهانی از علل بالا رفتن بهای 
تمام شده شــرکت های خودروسازی است اما متاسفانه به دلیل 
قیمت گذاری دســتوری این تناسب سازی هزینه تولید با قیمت 
نهایی محصول انجام نمی شــود و حاصل آن انباشت زیان برای 

خودروساز و پر شدن جیب دلالان بازار است.

با این وجود تا به امــروز حدود ۱۹ ماه از فریز قیمت کارخانه ای 
خودروها می گذرد؛ بن بست قیمتی که بدون شک یکی از دلایل 
اصلی به ثمر ننشســتن برنامه تولید ســال گذشته خودروسازان 
و همچنین کاهش ســرعت رشد تیراژ شــرکت ها در سال جاری 
است؛ اما اگر سیاست گذار در سال جاری به دنبال افزایش تولید 
و تامین نیاز بازار و انجام به موقع تعهدات خودروســازان و حتی 
تثبیت و تعدیل قیمت هاست، راهی جز حرکت در مسیر اصلاح و 
روزآوری قیمت کارخانه ای خودروها متناسب به رشد هزینه های 
تولید ندارد.با قیمت گذاری دســتوری بــه دلال ها فرصت دادیم 
تجربه نشان می دهد ســرکوب قیمت برای دوره ای طولانی، آن 
هم برای کالایی پرمتقاضی که قیمت مواد اولیه تولید آن به طور 
میانگین رشــد ۴۰ درصدی را تجربه کرده نه تنها امری ناممکن 
است بلکه پافشاری بر آن نتیجه ای جز تضییع منافع تولیدکننده 
و مصرف کننده واقعی و توســعه شــبکه سوداگری و دلالی در 

بازار خودرو نخواهد داشت.
البتــه بخشی از مقاومت شــکل گرفته در برابــر اصلاح قیمت 
خودرو از ســوی کسانی اســت که معتقدند که با به روز آوری 
قیمت خودرو در کارخانه متناســب با هزینه تولید، بازار آشفته 
و قیمــت خودرو روند افزایــشی را در بازار خواهیم دید؛ نگاهی 
که شــاید تا چند ماه قبل درســت بود اما امروز که بازار خودرو 
حتی به نوســانات ســنگین نرخ ارز هم بی اعتنا است، به نظر 
می رســد بازار مسیر ثبات نســبی را در پیش گرفته است و  با 
بــه روز آوری قیمت ها نگاه ســرمایه ای به خودرو کم رنگ تر 
می شود و سرمایه های ســرگردان راه دیگری برای سود دهی 

انتخاب می کنند.
در واقع با واقعی شــدن قیمت خودرو بر اساس بهای تمام شده 
آن، نه تنها از ســود انتظاری خریــد خودرو از کارخانه و انگیزه 
حضور واســطه گران می کاهد بلکه این فرایند باعث توزیع منافع 
حاصل از تولید به تولیدکننده و مصرف کننده واقعی شــده و با 
اطمینان بخشی در رسیدن خودرو به دست مصرف کننده واقعی 

شاهد حذف واسطه گران از بازار خودرو خواهیم بود.

برنامه دولت برای توسعه 
تجدیدپذیرها چیست؟

ایــران با برخورداری از ظرفیت فنی بــالا در تولید برق، آمادگی تولید ۲۰ درصد بیش از 
نیاز فعلی را دارد، اما چالش های تأمین سوخت این ظرفیت را محدود کرده است. به گفته 
وزیــر نیرو، رویکرد دولت چهاردهم در حوزه تأمین و تولید برق توجه ویژه به انرژی های 
تجدیدپذیر اســت و برنامه ریزی شده تا در گام اول ظرفیت تولید انرژی های تجدیدپذیر 
را ۳۰ هزار مگاوات و در گام بعد تا ۵۰ هزار مگاوات افزایش دهیم.به گزارش ایسنا، دولت 
چهاردهم در راستای تحقق اهداف خود، برنامه ای جامع برای افزایش تولید انرژی های پاک 
تدوین کرده که برنامه ریزی برای افزایش ۳۵۰۰ مگاواتی ظرفیت انرژی های تجدیدپذیر 
تا اوج بار ســال آینده، بخشی از این تلاش هاســت. بر اساس گزارش های ارائه شده، رشد 
ظرفیت نیروگاه های تجدیدپذیر کشور در سال جاری به صورت بی سابقه ای افزایش یافته 
اســت. ظرفیت نیروگاه های تجدیدپذیر در سه ماهه سوم ســال جاری به ۲۱۳ مگاوات 
رسیده که دو برابر میانگین سال های گذشته است. همچنین پیش بینی می شود تا پایان 
ســال، ۵۰۰ مگاوات به ظرفیت انرژی های تجدیدپذیر افزوده شــود که این رشد، معادل 
پنج برابر سنوات گذشته اســت.برنامه های کلان دولت شامل افزایش ظرفیت تولید برق 
تجدیدپذیر به ۱۲ هزار مگاوات طی چهار سال آتی است. در همین راستا، از مجموع ۱۵ 
هزار مگاوات پروانه های احداث صادرشــده، ۱۰ هزار مــگاوات نیروگاه در مراحل احداث 
و بهره برداری قرار دارند.یکی از سیاســت های کلیدی دولت، ترغیب صنایع پرمصرف به 
مشــارکت در احداث نیروگاه های تجدیدپذیر اســت. تاکنون ۷۳ شرکت صنعتی در ۸۳ 
ســاختگاه در ۲۱ استان کشور، اقدام به احداث نیروگاه های خورشیدی و بادی با مجموع 
ظرفیت ۳۷۰۰ مگاوات کرده اند. این نیروگاه ها شــامل ۳۰۰۰ مگاوات خورشیدی، ۶۰۰ 
مگاوات بادی و ســایر تکنولوژی ها می شود. این سیاست نه تنها موجب تأمین برق پایدار 
برای صنایع انرژی بر خواهد شــد، بلکه وابستگی کشور به منابع فسیلی را کاهش داده و 
بهره وری در بخش صنعت را افزایش می دهد.استفاده از انرژی های تجدیدپذیر، فرصت های 
اقتصادی و زیست محیطی متعددی به همراه دارد. در این زمینه، تخمین زده می شود که 
حدود ۳۰۰ هزار نیروی متخصص جدید در حوزه انرژی های پاک مشــغول به کار شوند. 
علاوه بر این، توســعه این منابع انرژی به کاهش آلاینده های زیســت محیطی، کاستن از 
اثرات تغییرات اقلیمی و تنوع بخشی به ســبد انرژی کشور کمک می کند.ایران با داشتن 
حدود ۳۰۰ روز آفتابی در سال و مناطق بادی مناسب، ظرفیت بالایی برای توسعه انرژی 
خورشیدی و بادی دارد. این شــرایط اقلیمی می تواند ایران را به یکی از پیشروان منطقه 
در حوزه انرژی های تجدیدپذیر تبدیل کند.در ســال جاری، شــرکت ملی گاز ایران بالغ 
بر ۳۰ هزار میلیارد ریال حواله ســوخت صرفه جویی شــده برای حمایت از نیروگاه های 
تجدیدپذیر صادر کرده، این اقدام در چارچوب قوانین بودجه سنواتی و به منظور حمایت 
از سرمایه گذاران صورت گرفته است. همچنین دولت با حل موانع مهمی مانند تخصیص 
زمین، واردات تجهیزات و تأمین منابع مالی، زمینه را برای توسعه این حوزه فراهم کرده 
است. تعامل نهادهای مختلف مانند بانک مرکزی، وزارت صمت و سازمان جهاد کشاورزی، 
حمایت از پروژه های تجدیدپذیر را به اولویت خود تبدیل کرده اند.دولت چهاردهم با هدف 
رفع ناترازی انرژی و کاهش وابستگی به منابع فسیلی، توسعه انرژی های تجدیدپذیر را در 
دستور کار خود قرار داده است. برنامه ریزی برای بومی سازی تجهیزات، توسعه ۱۰ برابری 
ظرفیت تولید انرژی تجدیدپذیر و مشارکت گسترده بخش خصوصی، از جمله راهبردهای 
کلان در این زمینه اســت.بر این اســاس، تا ســال ۱۴۰۴، افزایش چند برابری ظرفیت 
انرژی های پاک و کاهش وابســتگی به گاز طبیعی، می تواند ایران را به جایگاهی ویژه در 
منطقه و جهان در حوزه انرژی های تجدیدپذیر برساند.توســعه انرژی های تجدیدپذیر در 
ایران، با تمرکز بر ظرفیت های خورشیدی و بادی، نه تنها به حل مشــکلات ناترازی برق 
کمک می کند، بلکه مسیر تحول اقتصادی، زیست محیطی و اشتغال زایی را هموار می کند. 
اقدامات فعلی دولت و مشارکت بخش خصوصی، نویدبخش آینده ای پایدار و توسعه یافته 

برای صنعت برق کشور است.

مرکز پژوهش های اتاق ایران منتشر کرد

محرک های تورم در اقتصاد ایران و 
راهکارهای مقابله با آنها

مرکز پژوهش های اتاق ایران علت بروز تورم در اقتصاد ایران را با دو دیدگاه پولی و تأثیرات نرخ 
ارز بررسی کرده و تشریح الزامات برخورد با این پدیده در سناریوهای مختلف پیش روی اقتصاد 
کشــور پرداخته است.به گزارش ایسنا، مرکز پژوهش های اتاق ایران در گزارشی با عنوان »تورم 
و راهکارهای مهار آن« اعلام کرد: تورم مثل سرطان کل سیستم اقتصادی یک جامعه را به هم 
می ریزد و مانع از کارایی سیستم می شود. تورم علاوه بر آنکه فعالیت های سوداگرانه، فرار سرمایه، 
فقر، بیکاری و... را افزایش می دهد، منجر به نابودی تولید، سرمایه گذاری و... نیز می شود و می تواند 
تا مرحله بحران اقتصادی پیش برود. متأسفانه اقتصاد ایران در طول دهه های اخیر و به خصوص 
دو دهه اخیر تورم  بالایی را تجربه کرده اســت.میزان تورم در ایران در طی ۴۴ سال گذشته، به 
طور میانگین حدود ۲۰ درصد بوده اســت. لذا در اقتصادهایی با تورم ۲۰ درصد، صحبت کردن 
از تولید، سرمایه گذاری، رشد اقتصادی و غیره عملًا بیهوده و نامتعارف است. در اقتصاد ایران در 
سال ۱۳۹۶ آمار جمعیت زیرخط فقر )فقر غذایی( بر اساس برآوردهای وزارت رفاه، در حدود ۱۸ 
میلیون نفر بوده، ولی به دلیل تورم و شــوک های سال ۱۳۹۷ و ۱۳۹۸، این آمار به بیشتر از ۲۶ 
میلیون در انتهای ســال ۱۳۹۸ رسیده است. مطابق با آخرین آمار موجود، تا پایان سال ۱۴۰۰ 
در حدود ۳۲ میلیون نفر در زیرخط فقر )فقر غذایی( قرار دارند و این روند همچنان به واســطه 
تورم شدید چند سال اخیر به  سرعت در حال گسترش است. در چنین فضایی صحبت از اهداف 
سرمایه گذاری و تولید و همچنین کنترل فقر و نابرابری خیالی بیش نخواهد بود.درباره رابطه بین 
نقدینگی و تورم، تصور اکثر اقتصاددانان بر این اســت که تورم ایران یک پدیده پولی اســت و با 
کنترل عرضه پول می توان تورم را مهار کرد. به هیچ وجه نمی توان تورم زا بودن پول را منکر شــد 
اما هر همبستگی بین عرضه پول و تورم به معنای علت بودن پول برای تورم نیست، بلکه عوامل 
دیگری جز پول نیز مؤثر اســت. منحصر کردن علت تورم فعلی ایران به رشد نقدینگی، دادن 

آدرس غلط به مخاطب اســت و اشارات سیاستی آن بسیار پرمخاطره خواهد بود.با وجود 
اینکه همه تورم ایران به خصوص در شــرایط فعلی را نمی توان با نقدینگی تشــریح کرد، 
اما به هرحال بخشی از تورم مزمن و پایدار اقتصاد ایران مربوط به رشــد نقدینگی اســت 
که ریشــه این رشــد را باید در بزرگ بودن دولت و تحمیل هزینه های بی شمار بر بودجه 
دولت، تأمین مالی کســری های بودجه ســاختاری از طریق مکانیزم خلق پول، نبود یک 
نظام بودجه ریزی کارا مبتنی بر قواعد مشــخص و شــفاف، ســلطه مالی و عدم استقلال 
بانک مرکزی و غیره جســتجو کرد.در شرایط فعلی اقتصاد ایران، این پرش های بی سابقه 
نرخ ارز اســت که موتور محرکــه تورم های لجام گسیخته اخیر بوده اســت. چنانچه نرخ 
رشــد دلار را در کنار نرخ تورم و نرخ رشد نقدینگی قرار دهیم، همبستگی بالای افزایش 
نرخ ارز و تورم به خصوص برای ســال های توأمان با بی ثباتی سیاسی -ا قتصادی و تحریم 
قابل مشــاهده است. تحت این شرایط متناســب با تغییرات نرخ ارز، قیمت ها بالا می رود 
و عرضه پول و پایه پولی به تناســب آن رشــد می کند. در واقع جهت علیت به جای اینکه 
از پایه پولی و نقدینگی به تورم باشــد از نرخ ارز به تورم و از تورم به نقدینگی و ســپس 
پایه پولی اســت.تحلیل رایج در مورد شکل گیری انتظارات عقلایی آن است که انتظارات 
نســبت به متغیرهای اثرگذار بر قیمت در طرف عرضه و تقاضا به خصوص نقدینگی است 
که انتظارات قیمتی و تورم را شــکل می دهد و شوک های تصادفی عرضه و تقاضا جایگاه 
خاصی در شــکل دهی انتظارات نداشته چون تصادفی بوده و میانگین انتظاری آن ها صفر 
اســت؛ اما اگر عوامل اقتصادی همواره در انتظارِ شــوک های منفی طرف عرضه باشند و 
آن را در تحلیل های خود وارد کنند، شــوک های عرضه و تقاضا دیگر تصادفی تلقی نشده 
و انتظــارات تورمی ناشی از شــوک های عرضه و تقاضا در کنــار انتظارات عرضه پول بر 
تــورم اثرگذار خواهد بود. با توجه به مطالب فوق دیگر نمی توان به راحتی گفت با کنترل 
نقدینــگی می توان تورم را کنترل کرد. چون در شــرایط بی ثبــاتی ارزی، خودِ نقدینگی 
معلول و نه علت اســت.در باب برنامه هفتم و مسئله تورم باید گفت اگرچه در ظاهر این 
برنامه به مسئله تورم پرداخته است، اما نگاه حاکم بر آن نگاه پولی به مسئله تورم است. 
د رواقع فرض بر این اســت که با مدیریــت نقدینگی و برخی اصلاحات در نظام بانکی و 
بودجه دولت نقدینگی و به تبع آن تورم را کنترل کرد؛ این در حالی اســت که تورم فعلی 
ایران چندان ریشه پولی ندارد و کنترل انتظارات و نرخ ارز مهم ترین چالش کاهش تورم 

است.با توجه به فشارهای وارده بر اقتصاد ایران به واسطه تحریم و انتظارات منفی و 
آسیب شــدید تولید و سرمایه گذاری و از طرفی توفیق نه چندان موفق سیاست های 
کنترل نقدینگی، بهتر اســت در شــرایط تحریم چندان روی سیاست های انقباضی 
شــدید به خصوص در مورد اعتبارات و تســهیلات تمرکز نکرد و سعی کرد به جای 
آن با مدیریت تورم و ثبات تورم، تولید را به حرکت درآورد.در شــرایط فعلی اجرای 
سیاســت های پولی و مالی، باید ثبات تورم و نه چنــدان کاهش تورم را در اولویت 
قرار دهد و نمی توان انتظار داشــت با اجرای برخی سیاست های پولی و مالی تورم 
کاهش قابل توجهی را تجربه کند. اگر تحریم ها رفع شــود سیاســت های پیشنهادی 
مذکور می تواند تورم بلندمدت و ماندگار کشــور را کاهش داده و آن را به ســطوح 
تک رقمی ســوق دهد. اما اگر تحریم ها رفع نشود، سیاست های مذکور بدون کاهش 
چندان در تورم بر تولید و ســرمایه گذاری فشــار وارد کرده و کشور هم تورم و هم 
رکود را تجربه خواهد کرد. بنابراین بهتر اســت در این شرایط روی رشد اقتصادی و 
مدیریت و ثبات بخشی به تورم تمرکز کرد تا سیاســت های انقباضی شدید و تحمیل 
رکود. اهم سیاســت هایی که می توان در شــرایط فعلی با شــدت کم و بعد از رفع 
تحریم ها با شــدت زیاد دنبال کرد به شرح زیر هستند. سیاست های مذکور اگرچه 
می توانــد تورم پایدار اقتصاد ایران که در شــرایط غیرتحریمی نیــز برقرار بوده را 
کنترل و کاهش دهد، ولی در شــرایط فعلی در بهترین حالت اندکی )درنهایت بین 
۵ تــا ۱۰ درصد( می تواند تــورم را کاهش دهد و اصرار بیش ازحد بر آن ها می تواند 
رکود را بــر بخش تولید و ســرمایه گذاری غالب می کند. در شــرایط غیرتحریمی 
سیاســت هایی مذکور می تواند میانگین تورم بلندمدت اقتصاد ایران را کاهش دهد 
و ســطح تورم پایدار تک رقمی را برای اقتصاد ایران به ارمغان بیاورد.در این گزارش 
به دو دیدگاه پولی و تأثیرات نرخ ارز بر تورم اشــاره  شــده است. در دیدگاهی که 
پول را علت العلل می دانند، اســتدلال می کنند که عرضه پول به دنبال خود افزایش 
قیمــت ارز و تــورم را دارد و با کنترل نقدینگی می توان حتی بر شــوک های ارزی 
غلبه کرد. اما دیدگاه دوم پول را معلول نرخ ارز و ســایر شوک ها دانسته و استدلال 
می کند که در شرایط بی ثباتی ارزی و شوک های منفی عرضه، بانک مرکزی مجبور 

به چاپ پول می شود و پول همراهی می کند.

کاهش حجم برنج خارجی در بازار ســبب شــد تا شرکت بازرگانی دولتی مکلف شــود برای فروکش کردن التهاب از محل ذخایر 
اســتراتژیک مبادرت به توزیع حدود ۳۰ هزار تن برنج کند.به گزارش خبرنگار مهر، یکی از مؤلفه های تنظیم بازار، تأمین کالاهای 
اساسی است. این محصولات شامل خوراک ضروری روزانه مردم بوده که در اکثر کشورها خانواده غلات مهم ترین آنها است. در ایران 
گندم پرمصرف ترین محصول بوده و تقریباً نیمی از کالری روزانه افراد به وسیله نان تأمین می شود. برنج در جایگاه دوم ایستاده است.

وضعیت بازار برنج طی دو ســال اخیر کشــور در تأمین گندم مورد نیاز نانوایی ها خودکفا بود و سال گذشته دولت موفق شد حدود 
۱۰.۵ میلیون تن و امسال حدود ۱۲ میلیون تن گندم خریداری کند.اما درباره میزان تولید برنج در کشور آمارهای متفاوتی اعلام می شود؛ برخی این عدد را حدود ۲.۷ میلیون 
تن عنوان می کنند در نتیجه این آمار، نیاز به واردات نبوده و محصولات داخل احتیاجات داخل را پوشش می دهد. در این خصوص اختلاف نظراتی وجود دارد؛ بعضی آمار تولید 
داخل را کمتر از ۲ میلیون تن ذکر کرده و تاکید دارند ســالانه حدود یک میلیون تن، کشــور نیاز به واردات دارد. این واردات نیز باید بیشــتر در انواع برنج ارزان قیمت بوده زیرا 

کاهش قدرت خرید مردم باعث شده تا تقاضا برای برنج هایی مانند هاشمی و طارم و انواع برنج های گران قیمت پایین آید.

وزیر اقتصاد گفت: حجم دلاری نقدینگی ۱۴۰ میلیارد دلار شده و همه فکر می کنند نقدینگی نداریم در حالی که جهش های ارز موجب شده تا نتوانیم 
از دور باطل خارج شویم.به گزارش خبرنگار مهر، عبدالناصر همتی امروز در همایش تأمین مالی تولید از بنگاه داری به بنگاه سازی اظهار کرد: بحث 
تولید بحثی مهم است و این همایش مبدا خوبی برای تحرک جدی در تولید محسوب می شود؛ تولید دغدغه جدی مقام معظم رهبری نیز است.وزیر امور 
اقتصادی و دارایی افزود: طی سه دهه گذشته با تمام تلاش هایی که شد اما متوسط رشد اقتصادی ما بیشتر از ۳ درصد نبوده است؛ متأسفانه نااطمینانی 

در فضای کشور اولین ضربه را به تولید میزند. وی ادامه داد: از بین متغیرهای کلان اقتصادی دغدغه همه دولتها رشد اقتصادی و مقابله با تورم است. با توجه به شرایط پیچیده موجود 
کنترل تورم به تولید ضربه میزند و رونق تولید هم تورم را به همراه دارد. وزیر اقتصاد تاکید کرد: تا زمانی که رشد تولید به عنوان متغیر حقیقی اقتصاد کلان محقق نشود، قدرت خرید 
حقیقی مردم افزایش نخواهد یافت. همتی تصریح کرد: دغدغه اصلی مسئولین همیشه تأمین مالی از طریق بانک ها و فشار بر منابع آنها بوده است. باید بپذیرم ما نتوانستیم از ابزارهای 
مختلف برای تأمین مالی استفاده کنیم. وزیر اقتصاد اضافه کرد: شورای ملی تأمین مالی برای اولین بار در کشور تشکیل شد و با توجه به اختیاراتی که به آن داده شده می تواند ابزارها را 
توسعه و از آنها بهره برد؛ به عنوان مثال تأمین مالی زنجیره ای از طریق بورس کالا ابزار بسیار مهمی است. اگر ما به سرعت بتوانیم ابزارها را اجرایی کنیم می توانیم تأمین مالی غیرتورمی 
را داشته باشیم. همتی با بیان اینکه تأمین مالی تورمی راحت است و بانک ها می توانند از بانک مرکزی پول بگیرند و تأمین مالی کنند، ادامه داد: حجم دلاری نقدینگی ۱۴۰ میلیارد دلار 

شده و همه فکر می کنند نقدینگی نداریم در حالی که جهش های ارز موجب شده تا نتوانیم از دور باطل خارج شویم.

بر اساس تصمیم ستاد تنظیم بازار؛ 

30 هزار تن برنج دولتی در بازار توزیع می شود
همتی: حجم دلاری نقدینگی ۱۴۰ میلیارد دلار شد

اهکار قطعی حذف شبکه واسطه گری از بازار خودرو
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پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات اعلام کرد؛

ایجاد سامانه هشدار سایبری

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

تو خون کسان خوری و ما خون رزان        انصاف بده کدام خونخوار تریم؟

ازهر دری خبری !!

حراج فورد GT40 مدل 1966 با قیمت 7 میلیون دلار
GT40 را می توان حاصل نزاع بین هنری فورد دوم و انزو فراری دانست. این خودرو جزو موفق ترین خودروهای مسابقه ای تاریخ آمریکاست و بین 
سال های ۱۹۶۶ تا ۱۹۶۹ چهار بار قهرمان مسابقات لمان شده است. این خودرو نه تنها الهام بخش سوپر اسپرت های مدرن بوده بلکه به یکی از 
گران ترین خودروهای کلاسیک معاصر نیز تبدیل شده است.در سال های اخیر خیلی شاهد حراج فورد GT40 نبوده ایم اما آن هایی که فروخته 
شده اند با قیمت های هفت و حتی هشت رقمی چکش حراج خورده اند. البته رکورد گران ترین GT40 فروخته شده به یک مدل ۱۹۶۸ با پوشش 
گلف حاضر در فیلم لمان ۱۹۷۱ اختصاص دارد که در سال ۲0۱۲ با قیمت قابل توجه ۱۱ میلیون دلار فروخته شد. همچنین یک دستگاه فورد 
GT40 مدل ۱۹۶۶ که در لمان به مقام سومی دست یافته بود با قیمت ۹.۷۹ میلیون دلار در سال ۲0۱۸ به فروش رسید. یک سال بعد نیز 
نسخه رودستر پروتوتایپ ۱۹۶۵ با بهای ۷.۶۵ دلار فروخته شد و یکی دیگر از این خودروها با بهای ۵ میلیون دلار زیر چکش حراج رفت؛ اما 

حالا و در ژانویه ۲0۲4، نسخه جاده ای فورد GT40 مدل ۱۹۶۶ به چهارمین GT40 گران قیمت تاریخ بدل شده است.

آزمون، تنها ایرانی تیم منتخب جام ملت ها

پیشنهاد

چهره روز

کتاب سووشون

دنیل دی لوئیس
اگر نســبت تعداد فیلم ها و ســال فعالیت بازیگران را 
حســاب کنیم، دنیل دی لوئیس احتمالا کم کارترین 
بازیگر فهرســت بهتریــن بازیگران هالیــوود خواهد 
بود اما شــکی در ایــن موضوع نیســت که تک تک 
نقش آفرینی هــای دنیــل دی لوئیــس می توانند از 
به یادماندنی ترین های ســینما قلمداد شــوند. او در 
ســال ۱۹۵۷ در شهر لندن متولد شد و زمانی که تنها 
۱4 سال سن داشــت توانست نخستین نقش آفرینی 
 Sunday Bloody Sunday ســینمایی خود را در فیلــم
تجربه کند؛ فیلمی که در آن سال جایزه بهترین فیلم 
ســال را در جشنواره بفتا کســب کرد. اگر نقش های 
مختلفی که دنیل دی لوئیس در طول فعالیت هنری 
خود بازی کرده را کنار هم قرار دهید، شــاید باور این 
موضوع سخت باشد که تمام آن نقش ها با لهجه های مختلف و اتمسفرهایی گوناگون همه یک نفر هستند. دنیل 
دی لوئیس یکی از معدود بازیگران تاریخ سینما به شمار می رود که توانسته است سه بار جایزه اسکار را در بخش 
بهترین بازیگر نقش اول مرد به خودش اختصاص دهد. او همچنین سه بار دیگر نیز نامزد کسب این جایزه شده 
بود ولی درنهایت تعداد این جایزه در ویترین افتخارات او از عدد سه فراتر نرفت. فهرست جوایز کسب شده توسط 
او به قدری طولانی اســت که نمی توان آن ها را در یک مقاله نوشــت. مجله تایم در نوامبر سال ۲0۱۲ دنیل دی 
لوئیس را بزرگ ترین بازیگر ســینما توصیف کرد؛ توصیفی که بــه احتمال زیاد ما هم با آن موافق خواهیم بود. 
همه ما امیدواریم بار دیگر او را روی پرده سینماها تماشا کنیم. او بار دیگر با بازی در فیلمی به کارگردانی جیم 
شریدان به سینما بازگشت. نام این فیلم به نام پدر بود و داستان زندگی گری کانلون، یکی از چهار نفری که به 
اتهام بمب گذاری در گیلدفورد محکوم شده بودند، را روایت می کرد. او برای بازی در این نقش تقریباً ۱۳ کیلوگرم 
از وزنش را کم کرد. لهجه ایرلند شمالی ای خودش را در تمام زمان فیلمبرداری حفظ کرد و برای چندی، اوقات 
خود را در سلول زندان گذراند.او همچنین اصرار داشت که نگهبانان زندان رویش آب سرد بریزند و با او همانند 
ســایر زندانیان رفتار و به او توهین کنند.این فیلم دومین نامزدی در جوایز آکادمی، ســومین در بفتا و دومین 
در گلدن گلوب را برایش به ارمغان آورد. دی-لوئیس در ســال ۱۹۹۳ به آمریکا برگشــت تا در اقتباس مارتین 
اسکورسیزی از رمان ایدیت وارتون به نام عصر بی گناهی بازی کند. داستان این فیلم در عصر طلایی ایالات متحده 
رخ می داد، به همین دلیل دی-لوئیس برای آماده سازی خود برای ایفای این نقش، پیش از شروع تصویربرداری، 

دو ماه لباس های اشرافی قرن نوزدهم )کلاه، عصا، شنل و…( پوشید و در نیویورک شروع به پرسه زدن کرد.

فرهنگ

معاون علمی رییس جمهور به همراه وزیر 
علوم در حاشــیه راهپیمایی ۲۲ بهمن، از 
سامانه مدیریت هوشمند ترافیک شهری 
رونمایــی کردند.به گــزارش خبرگزاری 
مهــر، روح الله دهقانی فیروزآبادی معاون 
علمی رییس جمهور به همراه محمدعلی 
زلفی گل وزیر علوم و سید عباس موسوی 
سرپرســت دانشــگاه صنعتی شریف در 
حاشــیه راهپیمایی ۲۲ بهمن، از سامانه 
مدیریت هوشمند ترافیک شهری رونمایی 
ترافیک  هوشمند  مدیریت  کردند.سامانه 
شــهری که به همت محققان دانشــگاه 
صنعتی شــریف طراحی و ساخته شده، 
اطلاعــات ترافیکی را با حجم و ســرعت 
بسیار بالا از حسگرها و دوربین های سطح 
شهر جمع آوری و با استفاده از روش های 
نوین و ابداعی تحلیل کلان داده پردازش 
می کند.این ســامانه شــامل حسگرهای 
نصب شده در شــهر، سامانه مدیریت و تحلیل داده های ترافیکی و سامانه تحلیل رخدادهای ترافیکی 
با اســتفاده از هوش مصنوعی اســت که تمامی مراحل تحقیق و تولید آن توسط پژوهشگران دانشگاه 
صنعتی شــریف انجام شده است.در این سامانه که به سرپرستی غلامپور عضو هیات علمی پژوهشکده 
الکترونیک دانشگاه صنعتی شریف طراحی شده اطلاعات ترافیکی با سرعت و حجم بسیار زیادی اعم 
از اطلاعات متنی، تصویر، ویدیو و … از ترافیک شــهر کســب می شود و با استفاده از روش های بهینه 
و سیســتم های ذخیره سازی و پردازش توزیع شــده تحلیل می شود. نتایج تحلیل این اطلاعات جهت 
مدیریت بهینه  ترافیک، فرهنگ ســازی، کاهش تصادفات و تخلفــات و ارزیابی و پیش بینی طرح های 

ترافیکی استفاده می شود.

با حضور دهقانی و زلفی گل؛

رونمایی از سامانه مدیریت هوشمند ترافیک 
شهری در جشن انقلاب

info@sobh-eqtesad.ir

www.sobh-eqtesad.ir

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

سووشــون روایت عشق و فداکاری است. روایت یوسف ها 
کــه برای اســتقلال این مــرز و بوم جنگیدنــد، روایت 
ســیاوش هایی که خونشان به ناحق زمین را سرخ کرد و 
روایت زری هایی که تا ابد داغی بر سینه خواهند داشت، 
به رنگ خون، به لطافت عشــق و از جنس فداکاری. در 
همیــن ابتدای معرفی کتاب اشــاره کنیم که این کتاب 
بدون تردید در لیســت کتاب های پیشنهادی کافه بوک 
بــرای مطالعه قرار خواهد گرفت و مــا خواندن آن را به 
همه پیشنهاد می کنیم. از طریق لینک زیر نیز می توانید 
لیست کتاب های پیشنهادی کافه بوک را مشاهده کنید: 
داستانِ سووشون در بحبوحه ی جنگ جهانی دوم روایت 
می شود، آنگاه که نیروهای انگلیسی وارد مرزهای جنوبی 
ایران شده اند و سوای از اعلامِ بی طرفی ایران، بدون خون 
و خونریزی مملکت را تصاحب کرده اند. مدخل ورودی داستان قطعه ای است کوچک از تمامِ آنچه خواننده 
می بایســت تا انتها بداند. جشن عروسی دختر حاکم اســت و همه دعوت شده اند. زری و یوسف هم که 
کاراکترهای پیش برنده ی داستان هستند در این جمع حاضرند. یوسف با دلخوری و زری با نگاهی نقادانه 
مجلس را از نظــر می گذرانند. ناهمگونیِ مجلس عقد از همان ابتدا توی ذوق می زند! مدعوین که نیمی 
بیگانه اند با لهجه ی غریب خود مضحکه ای به پا کرده اند. خوش خدمتی صنف نانوا بیشتر از همه چشم ها 
را به خود می خواند. نان ســنگکی به آن بزرگی آن هم در میانه ی قحطی، درست وقتی که نیمی از مردم 
شهر نان خشکی ندارند که سق بزنند. یوسف از وضع موجود به تنگ آمده، تمام زمینداران و ارباب ها برای 
سود بیشتر، آذوقه و محصولِ مازاد خود را به قوای بیگانه می فروشند اما در این میان این یوسف است که 
صدای مردم شده، که بیداد را بر نمی تابد و حاصر نمی شود در انبارهای غله اش را بر اجنبی بگشاید آن هم 
در شرایطی که مردم چند شبانه روز چیزی برای خوردن ندارند. از طرفی خان های قشقایی قصد دارند تا 
از طریق معامله ای با قوای انگلیس برای به پا خاستن علیه حکومت مرکزی سلاح تدارک ببینند. یوسف و 
همفکرانش چنین آشوبی را در میانه ی این قحطی و آشفتگی صلاح نمی دانند. دیدگاه یوسف خط تلاقیِ 

چندین دیدگاه مختلف است و شاید همین امر باشد که از او سیاوش می سازد.

سردارآزمون تنها بازیکن ایرانی حاضر در تیم منتخب جام ملت های آسیاست.به گزارش ایسنا، قطر به عنوان قهرمانی جام ملت های آسیا رسید و با موفقیت 
از عنوان قهرمانی اش در این رقابت ها دفاع کرد و اولین تیم ملی در ۲0 سال گذشته شد که توانسته است از عنوان قهرمانی اش در این رقابت ها دفاع کند.

میزبان به لطف هت تریک اکرم عفیف، اردن را با نتیجه ســه بر یک در ورزشــگاه لوسیل شکست داد. عفیف در نهایت توانست با کسب عنوان آقای گلی، 
کفش طلای مســابقات را نیز به دســت بیاورد. با این حال او تنها ستاره این دوره از رقابت ها نبود. در پایان جام ملت های آسیا نگاهی به تیم منتخب این 

دوره از رقابت ها داریم:

تحلیل و اشــتراک گذاری هشدارهای سایبری و پایش شبکه ملی اطلاعات توسط 
ســامانه های بومی پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات امکانپذیر شد.به گزارش 
خبرنــگار مهر، پژوهشــگاه ارتباطات و فنــاوری اطلاعات در گزارشــی مهمترین 
دستاوردها و عملکرد خود را طی ۳0 ماه فعالیت خود اعلام کرده است که بر اساس 
آن راه اندازی آزمایشــگاه مرجع کشور به منظور تأیید نمونه محصولات مبتنی بر 
هوش مصنوعی، راه اندازی آزمایشــگاه تقویت زیر ســاخت های فهم زبان، و پیاده 
ســازی ســامانه یکپارچه ملی رصد و پایش شــبکه ملی اطلاعات برخی از آنها به 
شمار می آید.با توجه به ورود و اهمیت هوش مصنوعی در جهان و همچنین اهمیت 
آن در کشــور ایران، پژوهشــگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات نیز به منظور ارزیابی 
و تأییــد نمونه محصولات و خدمات مبتنی بر هوش مصنوعی، آزمایشــگاه مرجع 
کشور را ایجاد و راه اندازی شده است.همچنین از آنجا که در سال های اخیر یکی از 
چالش ها و موضوعات اساسی عموم محصولات و خدمات قابل ارائه در فضای مجازی 
کشــور، پردازش زبان طبیعی و چالش های حوزه خط و زبان فارســی است، یکی از 
راه های فراهم کردن محصولات با کیفیت، برپایی نظام ارزیابی و اعتبارسنجی ابزارها، 
محصولات و خدمات حوزه خط و زبان فارسی است تا بدین طریق، سازوکار تشویق 
افراد به تولید محصول بهتر در عین فراهم کردن زیرســاخت ها، ســکوها و دادگان 
محک مورد نیاز آن فراهم شــود. در همین راســتا با هدف ارتقا و بهبود محصولات 
و خدمات خط و زبان فارســی، پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات، آزمایشگاه 
پارسی آزما را راه اندازی کرده است.نخستین سامانه بومی تحلیل و اشتراک گذاری 
هشدارهای ســایبری در سطح ملی از سوی دیگر پژوهشــگاه ارتباطات و فناوری 
اطلاعات اعلام کرده اســت با توجه به رشد و پیشرفت فناوری سایبری، روز به روز 
این فضا توســعه یافته و متناسب با آن تهدیدات و آسیب های نوینی در همه ابعاد 
زندگی بشــر از جمله رقابت های بین المللی و مخاصمات و درگیری های سیاسی – 
امنیتی به وجود آمده اســت به همین منظور پژوهشــگاه در مدت سی ماه خدمت 
خود، نخستین سامانه بومی تحلیل و اشتراک گذاری هشدارهای سایبری در سطح 
ملی را ایجاد کرده اســت.طراحی و پیاده ســازی سامانه یکپارچه ملی رصد، پایش 
و تحلیل هوشــمند شبکه ملی اطلاعات همچنین در راســتای اجرای شبکه ملی 
اطلاعات نیز سامانه یکپارچه ملی رصد، پایش و تحلیل هوشمند شبکه ملی اطلاعات 
طراحی و پیاده سازی شده است تا بدین منظور شبکه ملی اطلاعات رصد و پایش 
شود.اجرای طرح مهارت آموزی ســربازان وظیفه کشور در حوزه فناوری اطلاعات 
و ارتباطات به میزان ۸۵۹۲0 نفر ســاعت، ثبت اختراع با عنوان چارچوب یکپارچه 
آزمون و ارزیابی ســامانه های پردازش فوق سریع و همچنین داوری ۲4۶ اظهارنامه 
ثبت اختراع حوزه فاوا توسط کارشناسان فنی پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات 
از دیگر دســتاوردهای پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات در دولت سیزدهم به 

شمار می آید.
یافته محققان دانشگاه تهران؛

درمان سلول های سرطانی با 
بهره گیری از میدان مغناطیسی 

فرکانس پایین
پژوهش های اخیر در مرکز تحقیقات بیوشــیمی بیوفیزیک دانشــگاه تهران نشان 
می دهد میدان مغناطیســی فرکانس پایین، اثرات زیســتی متفاوتی بر سلول های 
ســرطانی دارد.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از دانشگاه تهران، پژوهشی که به 
تازگی در قالب رســاله دکتری مریم السادات نظام طاهری، با راهنمایی دکتر بهرام 
گلیائی، استاد مرکز تحقیقات بیوشیمی بیوفیزیک دانشگاه تهران، و دکتر سید پیمان 
شــریعت پناهی، استادیار این مرکز انجام شــده، به بررسی امکان استفاده از میدان 
مغناطیسی با فرکانس پایین در درمان سرطان پرداخته است.گلیائی درباره ضرورت 
این پژوهش توضیح داد: امروزه افزایش اســتفاده از لوازم الکتریکی به طور گسترده 
 Extremely( مردم را در معرض میدان های الکترومغناطیسی با فرکانس بسیار پایین
low-frequency electromagnetic field( یا به طور خلاصه ELF-EMF قرار داده است. 
این میدان ها در محدوده غیریونیزان طیف الکترومغناطیســی طبقه بندی می شوند 
و قادر به شکســتن پیوند مولکولی یا ایجاد اثرات حرارتی بر روی بافت نیستند.وی 
گفت: اما اکنون ثابت شده است که این میدان ها می توانند با بافت های انسانی تعامل 
داشته باشند و برخی جریان های الکتریکی ضعیف را القا کرده و از طریق مسیرهای 
پیام دهی مختلف، منجر به ایجاد پاسخ های زیستی متفاوتی در سلول ها شوند.استاد 
گروه بیوفیزیک مرکز تحقیقات بیوشیمی بیوفیزیک دانشگاه تهران افزود: با استفاده 
از همین قابلیت، برخی مطالعات اخیر اثرات مفید ELF-EMF را در درمان سرطان در 
شرایط in vitro و in vivo گزارش کرده اند. تا کنون محتمل ترین سازوکار پیشنهادی 
برای توضیح اثرات ضدسرطانی ELF-EMF، القای آپوپتوز از طریق تنظیم دخیل در 
گونه های اکسیژن فعال درون سلولی )ROS( بوده است، اما هنوز سازوکار دقیق این 

اثرات مشخص نشده است.
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قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: در نامه ای به شورای پول و اعتبار 
پیشــنهاد دادم مبلغ وام ودیعه مســکن به یک میلیارد تومان و وام 
خرید مســکن نیز به ۳ میلیارد تومان افزایش یابد.سید سلمان سید 
افقهی در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره آخرین وضعیت وام خرید 
و ودیعه مســکن نخبگان اظهار کرد: در حال حاضر وام خرید مسکن 
نخبگان یک میلیارد تومان و وام ودیعه مســکن ۳00 میلیون تومان 
است اما با توجه به اینکه در شرایط حال حاضر کسی نمی تواند با یک 
میلیارد تومان خانه بخرد، در نامه ای به شورای پول و اعتبار پیشنهاد 
دادم مبلغ وام ودیعه مسکن به یک میلیارد تومان و وام خرید مسکن 
نیز به ۳ میلیارد تومــان افزایش یابد.قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با 
اشــاره به اینکه سال گذشته در هیأت امنای بنیاد ملی نخبگان تهیه 
۱000 واحد مسکونی برای نخبگان مصوب شد، افزود: تأمین اعتبار 
این طرح به سازمان برنامه موکول شده اما این سازمان متأسفانه علی 
رغم پیگیری هایی که انجام شــده، هنوز هیچ اعتباری را به این کار 
اختصاص نداده اســت.بیمه تکمیلی نخبگان در راه اســت قائم مقام 
بنیاد ملی نخبگان از طــرح جدید بنیاد برای بیمه تکمیلی نخبگان 
هزار نفر از نخبگان خبر داد و گفت: یکی از برنامه هایی که در دستور 
کار بنیاد ملی نخبگان قرار دارد بحث بیمه تکمیلی این عزیزان است 
که پیشنهاد دادم بالاترین تعهدات بیمه ای برای نخبگان در نظر گرفته 
شــود که برای هر فرد تقریباً در ماه یک میلیون و ۲00 هزار تومان 

و در سال برای هزار نفر، ۱۲ هزار میلیارد تومان باید پرداخت کنیم.
بیمه هزار نخبه با بالاترین تعهدات بیمه ای قطعی شد وی ادامه داد: 
البته به من گفته شد تعهدات بیمه ای کم شود تا افراد بیشتری تحت 
پوشش بیمه قرار بگیرند که بنده پاسخ دادم یا کسی را بیمه نمی کنیم 
یا اگر این کار را انجام می دهیم، باید بهترین شــرایط را فراهم کنیم. 
در حــال حاضر بیمه تکمیلی برای هزار نفر از نخبگان قطعی شــده 
ولی اجرای چنین طرح هایی به تأمین اعتبار گره خورده است. بودجه 
۱40۲ بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق شــده است!ســید افقهی با بیان 
اینکه بودجه بنیاد در سال ۱40۲ تاکنون تنها ۲۵ درصد محقق شده 
و این موضوع باعث شــده که در برنامه ها و حمایت هایمان با مشکل 
مواجه شــویم، تصریح کرد: ما تحت فشار هستیم و از دوستان بارها 
هم پیگیری کردیم.وی ادامه داد: با توجه به اینکه رئیس بنیاد، معاون 
علمی رئیس جمهور است، متأسفانه این درکِ اشتباه وجود دارد که 
ســازمان برنامه وقتی بودجه ای را برای معاونت لحاظ می کند، عنوان 
می کند که بودجه بنیاد هم در دل آن قرار گرفته در حالی که رئیس 
بنیاد با حفظ سمت، معاون علمی رئیس جمهور است.اولویت سازمان 
برنامه و بودجه نخبگان نیست قائم مقام بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: 
بارها این را گفته ایم که دولتی که می خواهد چند میلیون مســکن 
بســازد برای هزار مسکن نخبگان نباید دچار مشکل باشد و البته هم 
نیســت، ولی مساله این اســت که اولویت عزیزان در سازمان برنامه 
و بودجه نخبگان نیســت. وقتی بودجه بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق 
شــده و از طرفی طرح مسکن نخبگان محقق نشده و طرح جذب در 
دستگاه های اجرایی به دلیل عدم تأمین اعتبار در برخی جاها مشکل 
اعتبار دارد، برداشت ما این است که نخبگان در اولویت قرار ندارند و 
طرح های مربوط به آنها اجرایی نمی شود. شعار نخبه پروری می دهیم 
امــا در عمل هیــچ کاری انجام نمی دهیم وی افــزود: مرتباً از نخبه 
پــروری، نخبه گزینی و نخبه گماری صحبت می کنیم اما هیچ اتفاق 
خاصی در عمل برای آنها رقم نمی خورد. در حال حاضر برای پیشبرد 
برنامه های جاری بنیاد با اعتبارات موجود، با مشکل مواجه هستیم و 
وضعیت نامطلوبی داریم. در صورتی که نسبت فایده به هزینه در حوزه 
نخبگان به شدت بالا اســت ولی ما این را در نظر نمی گیریم و بنده 

معتقدم متأسفانه تقسیم درست بودجه اتفاق نمیفتد.

پیشنهاد افزایش وام 
خرید مسکن نخبگان به 

۳ میلیارد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران !!

آیا نسخه جاده ای هایپرکار لمان پژو 9X8 ساخته خواهد شد؟
یکی از خبرســازترین خودروهای چند سال اخیر مســابقات لمان را می توان پژو ۹X۸ دانست. از همان زمان معرفی این خودرو 
شایعاتی درباره احتمال تولید نسخه جاده ای وجود داشت و حالا رئیس پژو به سؤالات دراین باره پاسخ داده است.زمانی که قوانین 
جدید مسابقات لمان برای اولین بار منتشر شد ابهاماتی درباره الزامی بودن یا نبودن تولید نسخه جاده ای از مدل های حاضر در 
پیســت به وجود آمد. همین امر باعث ایجاد شــایعاتی درباره تولید نسخه جاده ای از هایپرکار پژو ۹X۸ شد اما چنین چیزی رخ 
نداد. البته به طور خلاصه باید گفت طبق قوانین مسابقات لمان تولید نسخه جاده ای از مدل های مسابقه ای الزامی نیست هرچند 

به نظر می رسد روزنه امیدی برای تولید ۹X۸ با پلاک شخصی وجود داشته باشد.

گریزمان و کاسیمیرو در راه پیوستن به رونالدو؟
دو بازیکن بزرگ فوتبال اروپا با النصر به توافق دست پیدا کردند و راهی این تیم عربستانی خواهند شد.به گزارش ایسنا، علی الحربی، 
خبرنگار عربستانی اعلام کرد باشگاه النصر با آنتوان گریزمان، بهترین گلزنان تاریخ باشگاه اتلتیکومادرید، و کاسیمیرو، هافبک برزیلی 
منچستریونایتد، به توافق دست پیدا کرده است و این دو بازیکن در تابستان پیش رو پیراهن النصر را بر تن خواهند کرد.این خبرنگار 
عربستانی مدعی شد که هم گریزمان و هم کاسیمیرو موافقت خود را برای حضور در النصر اعلام کرده اند و توافقات نهایی صورت گرفته 
است.النصر در فصل جاری با درخشش کریستیانو رونالدو عملکرد بسیار خوبی از خود نشان داده است و هم در رقابت های لیگ عربستان 

و هم در لیگ قهرمانان آسیا از مدعیان اصلی قهرمانی است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ظلمات سپید
کتاب ظلمات سپید روایت سفرهای اکتشافی و ماجراجویی های 
باورنکردنــی هنــری ورزلــی )henry worsley( در قطب جنوب 
)جنوبگان( به روایت دیوید گرن اســت. روایت مبارزه و تلاشــی 
جسمی و روحی که گاه فراتر از توان بشر است. وسعت بی پایانی 
را تصور کنید که در آن نور خیره کننده ی منعکس شده از سطح 
برف چشــمانتان را می زند. با هربار تنفس ســوز سرمای منفی 
هشــتاد درجه را به شــش ها وارد می کنید و پیشروی با وجود 
بادی که هرلحظه شــما را به عقب می راند ســخت و ســخت تر 
می شــود. وزن ســورتمه و وســایلی که به همراه دارید چیزی 
حدود ۱۵0 کیلوگرم است و آن ها را با یک  طناب به دور کمرتان 
بسته اید. کمی که پیش می روید تنها چشم انداز پیش رو چوب های 
اسکی تان است و  حالا باید شروع کنید به بالا رفتن از یک شیب 
بسیار تند ولی انگشتان دست و پایتان را حس نمی کنید. خسته 
و ناامیدید ولی ذهنتان به شــما نهیب می زند کمی دیگر پیش بروید چون برای رســیدن به قطب جنوب باید روزانه 
حدود ۱۳ کیلومتر در برف و بوران پیشــروی کنید. این بخشــی از شرح مصایب سفرهای جذاب و اعجاب انگیز هنری 
ورزلی، اکتشاف گر بزرگ قطب جنوب در کتاب ظلمات سپید بود. هنری که سابقه ی حضور در ارتش و تمرینات سخت 
و طاقت فرســا را داشت، تصمیم گرفت تا به تبعیت از اسطوره ی مجسم خود، ارنست شکلتون سفر اکتشافی بزرگی را 
ترتیب دهد. ارنست شکلتون که هنوز هم از او به عنوان مدیری مدبر یاد می کنند و در حوزه های مدیریت و برنامه ریزی 
الگوی بســیار موفقی است، در سال ۱۹0۸ برنامه ی اکتشاف نمرود را برنامه ریزی کرد و به همراه گروهش عازم قطب 
جنوب شد. او  در حالی که تنها ۱۷0 کیلومتر با مقصد فاصله داشت به دلیل کمبود منابع غذایی و در خطر بودن جان 
افراد گروهش تصمیمی جســورانه گرفت و از راه آمده بازگشت. این شرح تلاش ناکام شکلتون و تصمیم شجاعانه اش، 
هنری جوان را که هنوز در مدرســه تحصیل می کرد و از طریق کتاب خاطرات سفر اکتشافی شکلتون با او آشنا شده 

بود، سخت تحت تاثیر قرار داد.

آدام سندلر
آدام ســندلر یکی از پردرآمدترین بازیگران هالیوود 
است. او کارنامه ی ســینمایی پرباری دارد، با اینکه 
بیشتر اوقات نقش یک مرد نسبتاً دیوانه اما مهربان 
را بازی کرده اســت. برخی شــاید فیلــم های او را 
کمدی هایی احمقانه بدانند، اما تماشاگران کماکان 
او را دوســت دارند. آدام در بروکلین، نیویورک در ۹ 
ســپتامبر سال ۱۹۶۶ زاده شــد، مادرش یک معلم 
مدرســه مهد کودک، و پدر او استنلی سندلر، یک 
مهندس برق بود، خانواده وی یهودی هســتند و از 
مهاجران یهودی روســی تبارند. او پس از نقل مکان 
در سن ۶ سالگی در منچســتر، نیوهمپشایر بزرگ 
شد، وی در دبیرستان مرکزی منچستر تحصیل کرد. 
سندلر از دانشگاه نیویورک، مدرسه هنر تیش در سال 
۱۹۸۸ فارغ التحصیل شد. سندلر پس از حضور موفق 
در یک برنامه زنده تلویزیونی به نام saturday night live در چندین فیلم هالیوودی حضوری موفق داشــت 
به طوری که مجموع این فیلم ها فروشــی در حدود ۲ میلیارد دلار آمریکا داشــت.]۲برخی از آثار معروف 
سندلر عبارتند از:آقای دیدز )۲00۲(، پنجاه قرار اول )۲004(، کلیک )۲00۶( و تو حریف زوهان نمی شی 
)۲00۸(، قصه های وقت خواب )۲00۸(؛ و هچنین فیلم پیکســل ها، پینه دوز، مخلوط اشاره کرد. کمدین، 
خواننده، فیلم نامه نویس و تهیه کننده آمریکایی است. او از سال ۱۹۹0 تا ۱۹۹۵، قبل از بازی در فیلم های 
هالیوودی، یکی از بازیگران سریال Saturday Night Live بود که مجموعاً بیش از 4 میلیارد دلار در گیشه به 
دست آورد. او در سال ۲0۲۲ دارایی خالص تخمینی 4۸0 میلیون دلاری داشت و قراردادی برای سه فیلم 

دیگر با نتفلیکس به ارزش بیش از ۳۵0 میلیون دلار امضا کرد.]۱[

فرهنگ

نماینــدگان مجلس از محل منابع حاصل از عوارض صادراتی 
کلیــه مواد و محصولات معدنی، اعتبــارات لازم برای اجرای 
قانون جهش تولید دانش بنیان را پیش بینی کردند. به گزارش 
خبرنگار مهر، نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
نوبت صبح امروز )سه شــنبه ســوم بهمن مــاه( و در جریان 
رســیدگی به گزارش کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱40۳ در بخــش درآمدی، با بندهای الحاقی ۲ و ۳ تبصره ۶ 
این لایحه موافقت کردند. بند الحاقی ۲- وزارت امور اقتصاد و 
دارایی مکلف است نسبت به واریز کلیه منابع حاصل از عوارض 
صادراتی کلیه مواد و محصولات معدنی صنایع معدنی، فلزی و 
غیر فلزی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی به صورت خام 
و نیمه خام به ردیف درآمدی شــماره ۱۱0۵۲0 مالیات موضوع بند )ز( تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱40۲ کل 
کشــور به ردیف درآمدی شماره ۱۱0۵۱۸ و حقوق ورودی ماشین آلات، تجهیزات و قطعات تولیدی، صنعتی، 
معدنی و کشــاورزی به ردیف درآمدی شماره ۱۱04۱۸ جدول شماره پنج این قانون اقدام نماید.میزان قطعی 
عوارض صادراتی و فهرست کالاهای مشمول ظرف ۲ ماه پس از ابلاغ این قانون به تصویب هیأت وزیران می رسد. 
کلیه منابع حاصله جهت اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان به معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری اختصاص می یابد به نحوی که معادل ۵0 درصد از آن صرف افزایش صندوق نوآوری و شکوفایی 
شــود تا زمان تصویب فهرست کالاهای مشمول این بند، فهرست تصویب نامه هیأت وزیران، موضوع بند )ص( 
تبصره ۶ قانون بودجه ۱40۱ مبنای اجرای این بند می باشد.سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است تخصیص 
ردیف هزینه ای بند را هر ماه به صورت یک دوازدهم صادر نماید. دبیرخانه شورای راهبردی فناوری ها و تولیدات 

دانش بنیان موظف است گزارش عملکرد این بند را هر ۶ ماه یک بار در اختیار مجلس قرار دهد. 

منابع مالی برای اجرای »قانون جهش تولید 
دانش بنیان« تعیین شد
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بارسلونا امروز فرصت دارد تا با پرداخت رقم فسخ قرارداد دنی اولمو او را جذب کند در غیر این صورت جذب این بازیکن منتفی خواهد شد.به گزارش 
ایســنا، دنی اولمو یکی از ســتاره های یورو ۲0۲4 بود.این بازیکن ۲۶ ساله در ترکیب تیم ملی فوتبال اسپانیا عملکرد درخشانی داشت و فراتر از انتظار 
ظاهر شــد. او نقش بســزایی در قهرمانی لاروخا در یورو ۲0۲4 داشت و همین باعث شده است تا مورد توجه باشگاه های بزرگ اروپایی قرار گیرد.اولمو 
محصول آکادمی لاماسیا است که در لایپزیگ بازی می کند. او در همه تیم های پایه بارسلونا بازی کرده و همین باعث شده است تا گزینه بسیار خوبی 
برای تقویت خط حمله تیم در تابستان باشد. هواداران بارسلونا بسیار دوست دارند که این بازیکن به تیمشان برگردد و هانسی فلیک هم او را در فهرست 
خرید تابستانی قرار داده است اما مشکل بزرگ بر سر انتقال این بازیکن رقم فسخ قرارداد اوست.رقم فسخ قرارداد اولمو با لایپزیگ ۶0 میلیون یورو است 
و این رقم فسخ تنها امروز شنبه اعتبار دارد به طوریکه باشگاه آلمانی بعد از امروز شنبه این رقم فسخ را با توجه به درخشش اولمو در یورو ۲0۲4 بالاتر 

خواهد برد و جذبش برای بارسلونا با توجه به مشکلات مالی این باشگاه غیر ممکن خواهد شد.

آخرین فرصت بارسا برای جذب ستاره لاروخا
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علی توفیق: هدف ما ۱۴۰۵ است
سرمربی تیم ملی بسکتبال ایران نوین، درباره برنامه های تدوین شده برای این تیم صحبت کرد و هدف اصلی تیم را موفقیت در سال ۱۴۰۵ 
بازیکنان مد نظر  نوین )تیم ملی ب(  توضیح داد: ما فعلا  ایران  ایسنا، درباره شرایط تیم ملی بسکتبال  با  توفیق در گفت وگو  اعلام کرد. علی 
اگر  و  شوند  دعوت  اردو  به  مختلف  مقاطع  در  تا  داد  قرار خواهیم  نظر  تحت  را  نفر  تا ۳۵  نهایتا ۳۰  و  می کنیم  شناسایی  از سراسر کشور  را 
برنامه ای برای اعزام باشد، با تیم راهی مسابقات تدارکاتی شوند. یا اینکه با ارتقا سطح آن ها بتوانیم نفرات خوبی را به تیم ملی الف برسانیم

ورزشی


